
SENAT

RZECZYPOSPOLITEJ

POLSKIEJ

Spotkanie
Marsza³ka Senatu i Komisji

Emigracji i Polaków za Granic¹
z uczestnikami XI Œwiatowego

Forum Mediów Polonijnych

8 wrzeœnia 2003 r.

Kancelaria Senatu

Warszawa 2003 r.



Projekt ok³adki:

MAREK KWIATKOWSKI

Opracowanie:

MA£GORZATA LIPIÑSKA

Redakcja techniczna:

JACEK PIETRZAK

ISBN 83-86065-41-9

Biuro Administracyjne

Dzia³ Wydawniczy

Warszawa 2003 r.

Nak³ad 200 egz.



Spis treœci

Senator Tadeusz Rzemykowski . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 5

Marsza³ek Senatu Longin Pastusiak . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 5

Senator Tadeusz Rzemykowski . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 7

Anna Saleh. . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 8

Senator Tadeusz Rzemykowski . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 9

Wies³aw Magiera . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 9

Senator Tadeusz Rzemykowski . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 9

Teresa Pakosz . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 9

Dariusz Kulczyñski . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 10

Jadwiga Hafner. . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 12

Teresa Barankiewicz. . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 13

W³odzimierz Pujsza . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 13

Jerzy Barankiewicz. . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 14

Paulina Lemke. . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 15

Senator Tadeusz Rzemykowski. . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 17

Sophia Boris . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 17

Ryszard Zieliñski . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 18

Marek Popowicz-Watra . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 20

Senator Tadeusz Rzemykowski. . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 21

Stanis³aw Januszkiewicz . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 21

Andrzej Niewinny-Dobrowolski . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 22

Beata ¯ó³kiewicz-Siakantaris . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 23

Janusz Szlechta. . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 24

Emil Legowicz . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 26

Henryk Czechowski . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 26

Borys Dragin . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 27

El¿bieta Wolski . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 29

3



Jacek Samborski . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 30

Czes³aw B³asik . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 31

Mariusz Michalski . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 33

Tadeusz Urbañski . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 33

Ludmi³a Poliszczuk . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 34

Janina Osses-Frei . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 34

Monika Dymecka . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 35

Jadwiga D¹browska . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 36

Senator Tadeusz Rzemykowski. . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 37

Irena Bonitenko . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 37

Edward Lubera . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 38

Henryk Banasiuk . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 38

Senator Tadeusz Rzemykowski. . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 41

Wicemarsza³ek Senatu Jolanta Danielak . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 41

Senator Tadeusz Rzemykowski. . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 45

Teresa Pakosz . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 47

Senator Tadeusz Rzemykowski. . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 48

Stanis³aw Lis . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 48

Marsza³ek Senatu Longin Pastusiak . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 49

Senator Tadeusz Rzemykowski. . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 55

4



Senator Tadeusz Rzemykowski
Przewodnicz¹cy Komisji Emigracji i Polaków za Granic¹

Szanowni Pañstwo!

Nazywam siê Tadeusz Rzemykowski, jestem przewodnicz¹cym Komisji

Emigracji i Polaków za Granic¹.

Bardzo serdecznie wszystkich Pañstwa witam w Senacie, w sali posie-

dzeñ plenarnych Senatu. Witam prof. Longina Pastusiaka, marsza³ka Sena-

tu, i wicemarsza³ek Jolantê Danielak. Otwieram spotkanie uczestników

XI Œwiatowego Forum Mediów Polonijnych z panem marsza³kiem i z Ko-

misj¹ Emigracji i Polaków za Granic¹. Oddajê g³os panu marsza³kowi. Po

wypowiedzi pana marsza³ka przejmê kierowanie dzisiejszym posiedzeniem

i powiem, jak bêdzie ono przebiega³o. Proszê bardzo, Panie Marsza³ku.

Marsza³ek Senatu Longin Pastusiak

Panie Przewodnicz¹cy, Pani Marsza³ek, Pañstwo Senatorowie, Drodzy

Rodacy!

Z wielk¹ przyjemnoœci¹ witam Pañstwa w tej sali, sali bardzo pracowitej,

w której koncentruj¹ siê prace naszej Izby, jak Pañstwo wiedz¹, jednej z naj-

starszych izb parlamentarnych w Europie, bo zawsze przypominam, ¿e pier-

wszy Senat w Polsce powsta³ ju¿ w 1493 roku.

Pañstwo mieli okazjê wys³uchaæ mojej informacji w Wieliczce w minion¹

œrodê i chcia³bym przy tej okazji podziêkowaæ Pañstwu, ¿e tak cierpliwie

s³uchaliœcie tej informacji na temat roli, zadañ i wspó³pracy Senatu ze œrodo-

wiskami polonijnymi. Dziêkujê równie¿ za pytania, jakie Pañstwo skierowa-

liœcie pod moim adresem w czasie konferencji prasowej, a tak¿e za pytania

i uwagi, jakimi dzieliliœcie siê w komorach i korytarzach Wieliczki, piêknej

kopalni soli, niebywa³ego w œwiatowej skali zabytku.

5



Wiem, ¿e by³o wtedy ma³o czasu, ¿eby wymieniæ siê pogl¹dami, ¿eby Pañ-

stwo mogli równie¿ przekazaæ swoje uwagi i podzieliæ siê swoimi w¹tpliwo-

œciami, a tak¿e sukcesami czy nawet i pora¿kami, bo w te te¿ siê ws³uchuje-

my. Nie by³o wtedy ku temu okazji, bo program by³ bardzo bogaty. Ale dzi-

siejsze nasze spotkanie, tu, w Senacie, który jest czêœci¹ parlamentu i jak

ka¿dy parlament s³u¿y debacie, chcielibyœmy stworzyæ Pañstwu równie¿

okazjê do podzielenia siê z nami swoimi uwagami, wra¿eniami i postulatami,

problemami, z którymi siê borykacie. Jako belfer akademicki czêsto powta-

rzam moim studentom, ¿e od polityka wymaga siê nie tylko umiejêtnoœci

przemawiania, nie tylko umiejêtnoœci artyku³owania swoich pogl¹dów, ale

przede wszystkim s³uchania, a œciœlej rzecz bior¹c – ws³uchiwania siê w po-

gl¹dy spo³eczeñstwa.

Skoro jesteœmy w instytucji politycznej, jak¹ jest Senat Rzeczypospolitej,

chcia³bym Pañstwa zapewniæ, ¿e Senat Rzeczypospolitej rzeczywiœcie stara

siê ws³uchiwaæ w pogl¹dy œrodowisk polonijnych, bo nie wyobra¿amy sobie

dobrego wykonywania naszej misji bez œcis³ego kontaktu z Poloni¹. Dlatego

senatorowie bior¹ udzia³ w imprezach polonijnych w ró¿nych krajach, dlate-

go spotykamy siê tutaj, w gmachu Senatu Rzeczypospolitej, bardzo czêsto

z przedstawicielami – indywidualnie czy z ca³ymi grupami – œrodowisk polo-

nijnych.

Dlatego równie¿ w ubieg³ym roku Senat powo³a³ uchwa³¹ now¹ strukturê

– Polonijn¹ Radê Konsultacyjn¹ przy Marsza³ku Senatu, aby stworzyæ taki

mechanizm, który u³atwi sta³y kontakt œrodowisk polonijnych z Senatem.

Najbli¿sze posiedzenie Polonijnej Rady Konsultacyjnej przy Marsza³ku Se-

natu odbêdzie siê 15 listopada. Jak Pañstwo wiedz¹, bo mówi³em o tym

w Wieliczce, Polonijna Rada Konsultacyjna grupuje przedstawicieli najwiê-

kszych kontynentalnych organizacji polonijnych. S¹ to konwencjonalne,

mo¿na powiedzieæ – tradycyjne metody utrzymywania wiêzi ze œrodowiska-

mi polonijnymi. Dziœ musimy siê jednak równie¿ modernizowaæ, jeœli chodzi

o œrodki utrzymywania tej ³¹cznoœci i dlatego stworzyliœmy równie¿ stronê

internetow¹ pod adresem www.Senat.gov.pl, ale na tej stronie internetowej

mamy równie¿ nowy adres pocztowy, który szczególnie Pañstwa powinien

zainteresowaæ, mianowicie Polonia@nw.Senat.gov.pl.

Jest to nowy adres pocztowy, który specjalnie w³aœnie teraz otworzyliœmy.

Korzystam z okazji, aby zaapelowaæ do wszystkich Pañstwa tu obecnych, ¿e-

byœcie byli naszymi korespondentami w³aœnie pod tym adresem, pod któ-

rym chcielibyœmy przyjmowaæ wszystkie sugestie, uwagi, propozycje, jakie

Pañstwo zechc¹ do nas skierowaæ. Mo¿ecie równie¿ podzieliæ siê informacja-

mi o waszej dzia³alnoœci, a niektóre z tych informacji bêdziemy równie¿ za-

mieszczaæ na stronach internetowych Senatu.
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Chcê Pañstwa zapewniæ, ¿e ¿aden materia³ nie ujdzie naszej uwagi, wszys-

tkie wasze informacje, które zechcecie nam przekazywaæ, a o to proszê i ape-

lujê, bêdziemy czytaæ i analizowaæ. Je¿eli bêd¹ to pytania, bêdziemy starali siê

na nie równie¿ odpowiadaæ.

Szanowni Pañstwo!

Chcia³bym jeszcze raz podkreœliæ, jak wielk¹ wagê przywi¹zujemy do

pracy polskich wydawców i polskich dziennikarzy na obczyŸnie. To w³aœnie

w waszych rêkach, w waszych piórach, ¿e siê tak wyra¿ê, jest równie¿ przy-

sz³oœæ ca³ych œrodowisk polonijnych i stan ich wiêzi z krajem, stan ich wie-

dzy o Polsce, o polskoœci, o jêzyku, o obyczajach, o wierze ojców. Tak wiele

tu zale¿y w³aœnie od waszej pracy. I dlatego tak¹ wagê przywi¹zujemy do

pracy œrodowisk, które Pañstwo tutaj reprezentuj¹.

Jeszcze raz serdecznie witam Pañstwa w gmachu Senatu Rzeczypospoli-

tej Polskiej i zapewniam, ¿e wszystko to, co Pañstwo dziœ zechc¹ nam tutaj

przedstawiæ, nie ujdzie naszej uwagi.

¯yczê Pañstwu owocnych obrad w Senacie. My bêdziemy siê uwa¿nie

ws³uchiwaæ w to, co mówicie, a tak¿e, je¿eli padn¹ pytania, bêdziemy starali

siê na nie odpowiedzieæ. Dziêkujê.

Senator Tadeusz Rzemykowski

Dziêkujê Panu Marsza³kowi. By³o to najkrótsze wyst¹pienie marsza³ka

w tej Izbie, ale bardzo wa¿ne.

Chcia³bym podaæ kilka komunikatów.

Po pierwsze, przed sal¹ zosta³y wy³o¿one materia³y informacyjne o Sena-

cie, które mog¹ Pañstwo pobraæ, na pewno bêd¹ s³u¿y³y wam do pracy.

Po drugie, jest dostêpna notatka e-mailowa o Senacie. Prosimy nadsy³aæ

pytania, w¹tpliwoœci, proœby o materia³y i kontakty. Bêdziemy starali siê na

te wszystkie wasze ¿yczenia odpowiadaæ.

Sprawa trzecia. Nasze spotkanie zostanie nagrane i ka¿dy z Pañstwa

otrzyma z niego stenogram.

Zg³oszenia do dyskusji proszê na kartce kierowaæ do mnie. Bêdê Pañ-

stwu kolejno udziela³ g³osu.

Rok przysz³y jest rokiem wejœcia Polski do Unii Europejskiej, dlatego

wszystkich Pañstwa prosimy, ¿eby tej tematyce poœwiêciæ szczególnie du¿o

uwagi.

Je¿eli ktoœ ma jakieœ pytania, mo¿na je zadaæ z miejsca. Przewidujemy, ¿e

nasze spotkanie bêdzie trwa³o do godz. 14.00, póŸniej bêdzie mo¿liwoœæ

zwiedzania Sejmu i Senatu z przewodnikami.
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Poniewa¿ Komisja Emigracji i Polaków za Granic¹ ma dzisiaj posiedzenie

o godz. 15.00 w sali 176, je¿eli ktoœ chce coœ w Komisji za³atwiæ b¹dŸ zoba-

czyæ, jak takie posiedzenie wygl¹da, to zapraszamy. Przede wszystkim jed-

nak bêdziemy siê z Pañstwem kontaktowaæ jak najczêœciej przez ca³y rok.

Je¿eli jakiejœ sprawy nie za³atwiliœmy dotychczas, tak jak dla kole¿anki

z Libanu, to deklarujê, ¿e za³atwimy j¹ jak naszybciej.

Proszê bardzo, g³os ma pani Anna Saleh z Libanu, która zg³osi³a siê pier-

wsza.

Anna Saleh
„Polskie Cedry”, Liban

Reprezentujê redakcjê „Polskich Cedrów”, gazety wydawanej dla wspól-

noty polskiej w Libanie.

Korzystaj¹c z mo¿liwoœci wypowiedzenia siê przed tak licznym gronem

i w obecnoœci Prezydium Senatu, chcia³am przede wszystkim powiedzieæ, ¿e

zupe³nie inne s¹ problemy Polonii w Kazachstanie, w Ameryce Pó³nocnej,

inne natomiast problemy Polonii libañskiej, która liczy kilkaset osób, z czego

aktywnych cz³onków, nale¿¹cych do wspólnoty, do organizacji jest trochê

mniej. Takie oœrodki nie utrzymaj¹ siê bez pomocy z kraju.

Przede wszystkim chcia³am podziêkowaæ za dotychczasow¹ pomoc, bo

nie jest prawd¹, ¿e nie otrzymaliœmy ¿adnej pomocy. Nasza gazetka jest

wspó³finansowana dziêki Senatowi i mo¿e siê ukazywaæ bez wiêkszych pro-

blemów ju¿ od siedmiu lat. Do tej pory ukaza³y siê 52 numery i to jest bar-

dzo, bardzo wa¿ne, bo jest to zarazem kronika Polonii libañskiej. Natomiast

mamy inne problemy. Przede wszystkim chcia³abym zg³osiæ problem ma-

³ych oœrodków polonijnych, które bez pomocy Senatu, bez pomocy Polski

nigdy nie bêd¹ mog³y normalnie funkcjonowaæ.

Proszê jeszcze w naszych proœbach uwzglêdniæ to, ¿e my sami z w³asnych

sk³adek, nawet je¿eli one bêd¹ p³acone regularnie, nie jesteœmy w stanie

utrzymaæ takich organizacji, a z naszej obecnoœci tam bardzo czêsto korzysta-

j¹ grupy przyje¿d¿aj¹cych biznesmenów, którym s³u¿ymy swoj¹ pomoc¹. Je-

steœmy naprawdê bardzo wa¿n¹ czêœci¹ Polonii w œwiecie. Dziêkujê.
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Senator Tadeusz Rzemykowski

Dziêkujê. Pismo jest ³adne, ale bêdzie jeszcze ³adniejsze, jeœli bêdzie

drukowane w kolorze, i to jest nasze wspólne zadanie. Proszê teraz pana

Wies³awa Magierê, Stany Zjednoczone.

Wies³aw Magiera
Radio „Czuma”, Chicago, USA

Reprezentujê radio w Chicago, ale swego czasu równie¿ mieszka³em

w Kanadzie, by³em jednym z dyrektorów Kongresu Polonii Kanadyjskiej.

Mam pytanie w zwi¹zku z Poloni¹ Œwiata. Otó¿ w dobie wejœcia Polski do

Unii Europejskiej stworzono organizacjê, która ma jak gdyby stanowiæ para-

sol dla organizacji polonijnych, czy polskich, w Europie.

Mam pytanie do marsza³ka Senatu, co s¹dzi o relacjach w³aœnie z Poloni¹

Œwiata, która zawsze stanowi³a Poloniê wolnego œwiata i kiedyœ stanowi³a

rzeczywiœcie forum wymiany pogl¹dów, równie¿ wypracowywania jakichœ

oficjalnych stanowisk dla ca³ej Polonii. W jakim kierunku bêdzie zmierzaæ

polityka wspó³pracy Senatu, Komisji senackiej z Poloni¹? Dziêkujê.

Senator Tadeusz Rzemykowski

Mo¿e bêd¹ jeszcze jakieœ pytania do pana marsza³ka, wiêc tymczasem za-

bierze g³os pani Teresa Pakosz z Ukrainy, Polskie Radio „Lwów”. Przygoto-

wuje siê Dariusz Kulczyñski z Kanady.

Teresa Pakosz
Polskie Radio „Lwów”, Ukraina

Witam wszystkich serdecznie. Reprezentujê polsk¹ redakcjê Radia

„Lwów”.

Pracujemy spo³ecznie jedenasty rok, w roku bie¿¹cym pomagaj¹ nam lu-

dzie dobrej woli, aby audycje w jêzyku polskim by³y we Lwowie nadawane.

Wszystkie dokumenty wy³uszczaj¹ce nasze problemy z³o¿yliœmy na rêce pa-

na marsza³ka Senatu w Wieliczce. Jednoczeœnie chcielibyœmy podziêkowaæ

polskiemu Senatowi za to, ¿e przez tyle lat wspiera³ nasze audycje, do grud-
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nia ubieg³ego roku, dlatego ¿e jest bardzo wa¿n¹ spraw¹, ¿eby polski g³os we

Lwowie brzmia³.

W tym roku Janusz Szlechta z Nowego Jorku, z „Nowego Dziennika”,

zebra³ i przekaza³ redakcji 1450 dolarów, co wystarczy na op³acenie audycji

za pierwszy kwarta³ bie¿¹cego roku. Od lipca zmniejszyliœmy emisjê progra-

mów do dwóch godzin tygodniowo. Czy wobec tego istnieje mo¿liwoœæ

wspierania przez Senat nadawania polskich audycji przynajmniej w poprze-

dnim wymiarze piêciu godzin tygodniowo, a nie utrzymywanie siê na przy-

k³ad ze zbiórek pieniê¿nych? Dziêkujê.

Dariusz Kulczyñski
„Nowy Kurier”, Kanada

Jestem zastêpc¹ redaktora naczelnego dwutygodnika „Nowy Kurier”,

który dzia³a od trzydziestu jeden lat, a od szesnastu lat jest wydawany przez

pani¹ Jolantê Kowalewsk¹-Cabaj.

Do najwiêkszych osi¹gniêæ naszej gazety zaliczam promocjê cz³onkostwa

Polski w NATO, a nastêpnie promocjê cz³onkostwa S³owacji i Litwy

w NATO. W uznaniu zas³ug poniesionych na tym polu pan prezydent od-

znaczy³ Jolantê Kowalewsk¹-Cabaj w ubieg³ym roku Orderem „Polonia Re-

stituta”.

Polonia tak kanadyjska, jak i amerykañska stara³a siê stymulowaæ zmianê

sposobu myœlenia w krêgach na Zachodzie, aby zakoñczyæ podzia³ ja³tañski

i przyj¹æ kraje dawnej Europy Wschodniej, w tej chwili Europy Œrodkowej,

do NATO.

Mam tutaj historyczny zbiór najwa¿niejszych numerów, które w tym cza-

sie siê ukazywa³y, zawieraj¹cych liczne angielskojêzyczne petycje do polity-

ków kanadyjskich i amerykañskich. Na ten apel odpowiedzia³y inne media,

np. TV Rozmaitoœci, SNTI International. Redaktor Wojciech Œniegowski

i pani El¿bieta Wolska, która prowadzi³a ten program, jest wœród nas. Odpo-

wiedzia³o równie¿ Radio Polonia pañstwa Piotrowskich. Polonia siê przy-

³¹czy³a do tych dzia³añ bardzo dynamicznie i jak pamiêtamy, Kanada by³a

pierwszym krajem, który ratyfikowa³ postanowienia szczytu madryckiego.

Rozumiem, ¿e nasi partnerzy i koledzy w Stanach Zjednoczonych, do któ-

rych równie¿ apelowaliœmy o pomoc i którzy apelowali do swoich polityków,

maj¹ tak¿e ogromne zas³ugi w u³atwieniu Polsce dojœcia do NATO. Wydaje

mi siê, ¿e ten komplet gazet w jakiœ sposób to równie¿ odzwierciedla.

Nastêpn¹ czêœci¹ naszej dzia³alnoœci jest utrzymywanie kontaktów z poli-

tykami Rzeczypospolitej; co roku staram siê bywaæ w Polsce i staram siê
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o przeprowadzenie wywiadów z naszymi politykami w celu, miêdzy innymi,

przekazania im naszego sposobu myœlenia i zapytania, co oni na ten temat

s¹dz¹. Uwa¿am, ¿e jest to pewnego rodzaju wymiana informacji.

Chcia³bym przekazaæ zbiór „Kurierów”, w których s¹ wywiady, m.in.

z ówczesnym wicemarsza³kiem Sejmu Andrzejem Lepperem, z Jaros³awem

Kalinowskim, wówczas wicepremierem, z marsza³kiem Sejmu Markiem Bo-

rowskim.

(Marsza³ek Senatu Longin Pastusiak: A gdzie jest Senat, Panie Redak-

torze?)

Senat bêdzie w tym roku, poniewa¿ uda³o mi siê przeprowadziæ z Panem

Marsza³kiem wywiad w Wieliczce i mam nadziejê, ¿e bêdziemy mogli to je-

szcze uzupe³niæ.

Mam równie¿ wywiad z Lechem Nikolskim, który by³ wtedy szefem Ga-

binetu Politycznego premiera, i du¿y wywiad na temat relacji Polska – Polo-

nia, który przeprowadzi³em z ministrem Tadeuszem Iwiñskim w ubieg³ym

roku. Chcia³bym to Pañstwu przekazaæ.

Pisaliœmy tak¿e na temat Polski w Unii Europejskiej i czy Polska w Unii

powinna byæ. Chcia³bym tu przekazaæ taki artyku³ programowy i na zakoñ-

czenie – ostatnie wydanie „Nowego Kuriera”.

Koñcz¹c, chcia³bym zapytaæ Pana Marsza³ka i Senat w ogólnoœci, jaka jest

mo¿liwoœæ przekazywania pewnych opinii inteligencji polskiej zamieszka³ej

za granic¹ na temat spraw politycznych, tak ¿eby by³o wiadomo, co my myœ-

limy. Akcja na rzecz wst¹pienia Polski do NATO by³a wspierana politycznie

i intelektualnie przez tak zwane Pó³nocnoamerykañskie Studium do Spraw

Polskich, którego Komitet Planowania by³ kierowany przez profesora An-

drzeja Targowskiego. To Studium skupia³o akademików ze Stanów Zjedno-

czonych, z Kanady, a tak¿e ró¿nych polityków z Polski. Istniej¹ wydawnic-

twa, powa¿ne opracowania, powa¿na publicystyka, któr¹ równie¿ staraliœmy

siê prezentowaæ.

Jestem przekonany, ¿e inne media, w innych krajach, równie¿ posiadaj¹

wysokiej jakoœci publicystykê i st¹d moje pytanie, czy istnia³aby jakaœ mo¿li-

woœæ, aby np. najciekawsze felietony ukazuj¹ce siê w prasie emigracyjnej,

w prasie polonijnej mog³y byæ zbierane i wydawane przez Senat Rzeczypo-

spolitej, aby zapoznaæ polskich polityków i polskiego czytelnika ze sposo-

bem myœlenia polskiej diaspory. Dziêkujê bardzo.
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Jadwiga Hafner
„Jupiter”, Austria

Panie Marsza³ku, Szanowni Goœcie!

Przede wszystkim dziêkujê, maj¹c nadziejê, ¿e dziêkujê w imieniu wszy-

stkich, za wspania³y pobyt tutaj, za wspania³e przyjêcie, za umo¿liwienie

nam nie tylko zwiedzania, poznania historii, ale spotkania siê z wieloma cie-

kawymi ludŸmi. Dziêkujê te¿ za to przede wszystkim, ¿e mogliœmy siê tutaj

wszyscy nawzajem poznaæ. Nie zawsze s¹ takie mo¿liwoœci.

Jeœli chodzi o nasz¹ organizacjê, o nasze medium, jesteœmy jedn¹ z naj-

m³odszych organizacji. Klub Inteligencji Polskiej w Austrii dzia³a od piêciu

lat, ale w tym czasie zorganizowaliœmy bardzo wiele rzeczy, mamy za sob¹

mnóstwo faktów, które œwiadcz¹ o tym, ¿e rzeczywiœcie nie tylko mówimy,

ale realizujemy wszystkie nasze plany.

Co do nich nale¿y? M.in. „Jupiter”, który zaczêliœmy wydawaæ w postaci

czarno-bia³ej. W tej chwili wychodzi ju¿ 162 numer. Nie jest to ma³o, jest to

ogromny nak³ad pracy, czasu i równie¿ emocji. Poza tym nasze stowarzysze-

nie uzyska³o jako jedno z pierwszych w Wiedniu w³asny lokal, w którym

mieœci siê galeria sztuki „Pol-Art” oraz redakcja naszego pisma. Od pó³ roku

dzia³a Amatorski Teatr Polonijny, w którym rozpiêtoœæ wieku wynosi od lat

nastu do lat podesz³ych.

Najwa¿niejsza rzecz, o któr¹ chcia³abym w³aœnie prosiæ, to pomoc. Na po-

cz¹tku tego roku nasz magazyn „Jupiter” og³osi³ konkurs literacki imienia

Marka H³aski. Nie chcê wymieniaæ, kto nam obieca³ pieni¹dze, w ka¿dym

razie dopiero w sierpniu otrzymaliœmy odmowê dotacji na nagrody. Przysz³o

wyj¹tkowo du¿o prac, ponad dwieœcie, z jedenastu krajów œwiata. Byliœmy

wszyscy tym przyt³oczeni, znalaz³am jurorów, którzy za darmo, spo³ecznie

przeczytali te prace. S¹ to wybitne postacie, pani docent z Uniwersytetu Ja-

gielloñskiego, cz³onek Zwi¹zku Literatów z Warszawy, jedna osoba z Uni-

wersytetu Wiedeñskiego i ja jako redaktor pisma.

Potrzebujemy na nagrody tylko 1 800 euro. Wyniki podamy ju¿ pod ko-

niec tego miesi¹ca, bo konkurs jest rozstrzygniêty. Mamy zatem konkurs,

mamy znakomite prace, jurorzy stwierdzili, ¿e poziom by³ bardzo wysoki,

nie mogê wiêc nie daæ teraz tym ludziom nagrody. Miesi¹c temu by³am we

„Wspólnocie Polskiej”, dostarczy³am pismo w tej sprawie, a pieniêdzy nie

ma. Tak wiêc proszê o pomoc, bo nie s¹ to pieni¹dze dla mnie, to s¹ pie-

ni¹dze dla tych ludzi, którzy dostali nagrody. Dziêkujê bardzo.
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Teresa Barankiewicz
„Polonia Kalifornijska”, USA

Panie Marsza³ku, Szanowni Goœcie!

Naczelnym tematem dzisiejszej sesji jest sprawa promocji Polski

w zwi¹zku z jej wst¹pieniem do Unii Europejskiej. Moje pytanie œciœle

wi¹¿e siê z tym zagadnieniem. Chcia³abym wiedzieæ, czy Senat w swojej po-

lityce polonijnej ma lub planuje mieæ program pomagaj¹cy m³odzie¿y polo-

nijnej pragn¹cej studiowaæ w Polsce. Myœlê tu szczególnie o dziedzinach,

które s¹ wa¿ne z punktu widzenia Polski, a myœlê o tym dlatego, ¿e ci m³o-

dzi ludzie byliby ambasadorami Polski w krajach swojego osiedlenia. Dziê-

kujê bardzo.

W³odzimierz Pujsza
„£atgalia”, £otwa

Jestem z £otwy, z Dyneburga, drugiego co do wielkoœci miasta na £ot-

wie.

Na pocz¹tku chcia³bym podziêkowaæ w imieniu polskiej spo³ecznoœci za

wsparcie udzielane przez Senat, który m.in. œwiadczy³ na rzecz budowy

szko³y, za co bardzo wdziêczna jest polska spo³ecznoœæ na £otwie. Dziêkujê

te¿ za inne inicjatywy.

Pierwsze pytanie jest zwi¹zane z polskim konsulatem w Dyneburgu,

gdzie do wojny konsulat istnia³. W Dyneburgu mieszka oko³o 20 tysiêcy Po-

laków i naprawdê polski konsulat jest bardzo potrzebny, poniewa¿ wielu Po-

laków nie ma obywatelstwa, s¹ bezpañstwowcami i gdy trzeba wyrobiæ wizê,

musz¹ do Rygi jechaæ 224 kilometry. W ogóle w tym regionie, w £atgalii,

mieszka ponad 30 tysiêcy Polaków i dlatego zabiegamy o konsulat. Wiem,

¿e ostatnio pan ambasador Fiszbach takie próby podejmowa³. Proœby o kon-

sulat by³y zg³aszane ju¿ wczeœniej, podczas poprzednich kadencji, ambasa-

dora Bratkiewicza, a nawet jeszcze Lindenberga. Chcia³em zapytaæ, czy coœ

w tej kwestii Pañstwo mog¹ powiedzieæ?

Drugie pytanie dotyczy bezpañstwowców, osób polskiego pochodzenia.

Ich liczbê szacuje siê na oko³o 20 tysiêcy. Nie maj¹ ³otewskiego obywatel-

stwa. To Polaków bardzo boli. Czy w zwi¹zku z tym przy okazji, bo przyje¿-

d¿a na £otwê np. prezydent RP, polskie w³adze mog¹ wywrzeæ jakiœ wp³yw

na w³adze ³otewskie, ¿eby ten problem rozwi¹zaæ, bo jednak egzaminy s¹

skomplikowane. Wiêkszoœæ Polaków, co wynika z badañ, uwa¿a, ¿e musz¹

automatycznie mieæ ³otewskie obywatelstwo.
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Trzecie, ostatnie pytanie dotyczy tego, dlaczego ci¹gle s¹ zmniejszane

dotacje na tygodnik „Nasz Czas”? Ja od 2001 r. w³aœnie wspó³pracujê z tym

tygodnikiem. Dziêkujê bardzo.

Jerzy Barankiewicz
„Polonia Kalifornijska”, USA

Panie Marsza³ku, Wysoka Komisjo!

Reprezentujê nie tylko „Poloniê Kalifornijsk¹”, miesiêcznik, ale równie¿

Poloniê w San Diego, gdy¿ od jedenastu lat prowadzê Polski Salon Artysty-

czny w San Diego, jak równie¿ przewodniczy³em przez siedem lat Komisji

Kultury i Sztuki Stowarzyszenia Miast Siostrzanych: San Diego – wojewódz-

two mazowieckie i Warszawa.

Chcia³bym Pañstwu przekazaæ, ¿e Polonia w San Diego, i to jest mo¿e

wa¿ne dla Komisji, jest wyj¹tkow¹ Poloni¹, wzorow¹ Poloni¹. Je¿eli ktoœ

chcia³by szukaæ wzorowej Polonii na œwiecie, zapraszam do San Diego Ko-

misjê i wszystkich Pañstwa.

Dlaczego siê tak dzieje? Otó¿ Polonia w San Diego, choæ kilkutysiêczna,

jest wysoko wykszta³cona, jest zamo¿na i naprawdê oddana sprawom Polski.

Widzia³em Poloniê w ró¿nych czêœciach Kanady i Stanów Zjednoczonych

i wiem, ¿e jest to Polonia naprawdê wyj¹tkowa.

Do Pañstwa kierowany jest szereg uwag, ¿e szerokim strumieniem p³yn¹

proœby o dofinansowanie. Ja chcia³bym zasygnalizowaæ mo¿e nieco inny

punkt widzenia, mianowicie to, ¿e nied³ugo Polska wejdzie do Unii Euro-

pejskiej, w zwi¹zku z tym stanie siê takim samym krajem jak wszystkie in-

ne. Czy nie powinno to wp³yn¹æ na nieco inne myœlenie Polonii bogatych

pañstw Zachodu, takich jak Stany Zjednoczone, Anglia czy Francja?

Niestety, nie dzieje siê tak, jakbyœmy sobie tego ¿yczyli, ¿ebyœmy byli

dobrymi ambasadorami sprawy polskiej, gdy¿ brakuje nam funduszy, a wy-

nika to st¹d, ¿e o ile otwiera siê szeroko kieszeñ polonijna, aby budowaæ no-

we koœcio³y, co jest te¿ celem bardzo wa¿nym, to bardzo s³abo otwiera siê na

wszelkie inne dzia³ania polonijne.

Je¿eli Pañstwo spojrz¹ na strony internetowe fundacji innych mniejszoœci

narodowych na œwiecie, np. w Stanach Zjednoczonych, to Polska ma ich bar-

dzo niewiele i nie wiem, czy nie jest czas, aby zmieniæ nieco myœlenie Polo-

nii, która otwiera serce na sprawy polskie i rzeczywiœcie zbiera doœæ pokaŸne

pieni¹dze na szko³y, szpitale itd., natomiast nie zbiera w ogóle pieniêdzy na

dzia³ania polonijne.
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Proszê Pañstwa, móg³bym urz¹dziæ wystawê w San Diego czy w salonach

w Los Angeles, ale nie mam na to funduszy. Je¿eli Polonia by tworzy³a fun-

dacje, a nie Senat nas finansowa³, bo Pañstwo maj¹ przecie¿ Poloniê na

Wschodzie, która ma wielkie potrzeby, moglibyœmy wiele rzeczy robiæ.

Niedawno odby³a siê na stanowym uniwersytecie w San Diego œwietna

sesja, jak Œwiadkowie Jehowy pomagali w czasie holokaustu ¯ydom kra-

kowskim. Zaproszono media, zaproszono spo³ecznoœæ akademick¹, by³a to

wspania³a sesja. Nam potrzebne s¹ takie sesje i na to musimy mieæ pie-

ni¹dze, choæ niekoniecznie od Senatu. Myœmy powinni sami je zebraæ w na-

szych krajach. Dziêkujê bardzo.

Paulina Lemke
„G³os Polski”, RFN

Szanowny Panie Marsza³ku, Szanowna Pani Wicemarsza³ek,

Szanowny Panie Przewodnicz¹cy, Szanowni i Drodzy Pañstwo!

Na wstêpie pragnê z³o¿yæ w imieniu delegacji Zwi¹zku Polaków „Zgo-

da” w Republice Federalnej Niemiec serdeczne podziêkowanie za umo¿li-

wienie nam dziêki Pañstwa dotacjom wznowienia naszego bardzo cennego

pisma, jakim jest „G³os Polski”, który przez 48 lat ukazywania siê by³ dusz¹

naszej Polonii, wychowywa³ j¹, kszta³ci³, pomaga³ prowadziæ kursy jêzyka

polskiego, informowa³ o sytuacji w kraju. Niestety, musieliœmy zaprzestaæ

jego wydawania ze wzglêdów finansowych. Przez trzy lata nie ukazywa³ siê,

a potrzeby w tej chwili s¹ ogromne, szczególnie w Niemczech, w naszym

s¹siednim kraju, który wprowadza nas do Unii. Jesteœmy wielorako uzale¿-

nieni od tych naszych silnych, wielkich s¹siadów. Tak wiêc „G³os Polski”

by³ bardzo potrzebny i wznowiliœmy go jako pismo dwujêzyczne, co jest bar-

dzo wa¿ne ze wzglêdu na bezpoœredni kontakt z krajem zamieszkania,

z Niemcami.

W „G³osie Polskim” w tej chwili mamy okazjê promowaæ polsk¹ sztukê,

kulturê przede wszystkim, poniewa¿ organizujemy w ostatnich latach wielkie

festiwale polskiej sztuki ludowej, folkloru, polskiej muzyki, koncerty. Spro-

wadzamy z ojczyzny nawet nasze najwybitniejsze zespo³y, urz¹dzamy festi-

wale chórów polonijnych w skali europejskiej. Prezentujemy naszym s¹sia-

dom nasz¹ sztukê i nasz¹ wiêŸ z ojczyzn¹, nasz¹ mi³oœæ do ojczyzny, która

nas ³¹czy, a istnieje te¿ w innych krajach, nie tylko w Niemczech.

Jeszcze raz jak najserdeczniej dziêkujemy za dotacje i prosimy o nie na

przysz³oœæ, bo mamy sytuacjê bardzo powa¿n¹ i doœæ trudn¹.
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Dziêkujê te¿ jak najserdeczniej w imieniu „Lubelskiego Klubu Polonij-

nego”, jestem tam korespondentk¹ od samego pocz¹tku, i pragnê równie¿

podkreœliæ, ¿e jest to pismo niezmiernie wa¿ne dla nas, Polonii œwiata. To

nie jest ¿adna reklamówka, to nie s¹ sensacyjne artyku³y, to s¹ nasze obiek-

tywne, podstawowe, mo¿na powiedzieæ, dokumenty naszego pañstwa, gdzie

rz¹d, nasze w³adze przemawiaj¹ do Polonii bezpoœrednio. Ucz¹ nas, gdzie

mo¿emy nasze ¿yczenia i nasze postulaty publikowaæ.

Jest to platforma wypowiedzi i wymiany zdañ dla obydwu stron korzyst-

na, zarówno dla ojczyzny, jak i dla Polonii. Mamy w tej chwili ogromny

zwrot ku nowoczesnym mediom, a jednak pisma nie da siê zast¹piæ. Pismo

jest nie do zast¹pienia, do pisma mo¿na stale wracaæ, ono le¿y u nas w szafce,

my je po¿yczamy itd. Ma wiêc ono inne funkcje ni¿ na przyk³ad nawet bar-

dzo drogocenna Telewizja „Polonia”, któr¹ chcê równie¿ w tej chwili po-

chwaliæ nie tylko za piêkny program, ale za to, ¿e nie ma reklam. Bardzo

wam dziêkujemy.

Chcia³abym jeszcze powiedzieæ na temat Forum Polonijnego. Forum Po-

lonijne wydaje „Lubelski Klub Polonijny”, który znamy ju¿ od lat. Kszta³ci

siê tam nauczycieli jêzyka polskiego dla zagranicy, instruktorów do zespo³ów

artystycznych, dyrygentów do chórów, prowadzi badania nad Poloni¹ w ró¿-

nych krajach. Wyda³o wiele publikacji naukowych i tam nasi wielcy rodacy

z wielkim sercem nie tylko wype³niaj¹ swój obowi¹zek wobec ojczyzny, pra-

cuj¹ bardzo intensywnie naukowo, ale jeszcze swój czas poœwiêcaj¹ Polonii.

Pismo jest wydawane przez naukowców i przez znawców problematyki polo-

nijnej, wymieniê naszych redaktorów, jak profesor Kucharski, jak naczelny re-

daktor pan Malinowski, pan Œradecki i ca³y szereg bardzo wybitnych postaci.

Jest tu nasza ukochana pani wicemarsza³ek Danielak. Powiedzia³am „ko-

chana”, bo naprawdê jest kochana. By³a u nas, pozna³a nasze ¿ycie, pozna³a

warunki naszej pracy i dzia³alnoœci na terenie niemieckim. Ju¿ wiele razy

w trudnej sytuacji natychmiast nam pomaga³a. Jak tu ktoœ siê wyrazi³, staje

na g³owie, ¿eby skutecznie pomóc. Pragnê równie¿ bardzo serdecznie po-

dziêkowaæ panu marsza³kowi Pastusiakowi. Wiemy, ¿e ju¿ wiele razy broni³

naszej Polonii w Niemczech.

Proszê Pañstwa, sytuacja Polonii w Niemczech jest specyficzna. Niejed-

nokrotnie s³yszymy np.: „wy w Niemczech jesteœcie sk³óceni, a my w Kana-

dzie tak zgodnie pracujemy”. Proszê Pañstwa, my, Polonia niemiecka, cie-

szymy siê z tego i ¿yczymy wam dobrej wspó³pracy, ale weŸcie pod uwagê,

¿e tylko tu, na tych terenach toczy³a siê potworna druga wojna œwiatowa, ¿e

tutaj by³y obozy koncentracyjne i w naszych zwi¹zkach s¹ jeszcze ludzie

z tych obozów, reszta z tych, którzy prze¿yli, a nie mieli gdzie wróciæ, np. do

Wilna, bo go nie by³o, czy Lwowa. Ci ludzie s¹ w naszych zwi¹zkach.
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Mamy te¿ ca³y szereg innych k³opotów, trudnoœci, bo stykamy siê te¿

z ludnoœci¹ niemieck¹. Chocia¿ oni nie mówi¹ o tym oficjalnie, to nosz¹ ból

w sercu. Wszyscy rozumiemy, co to znaczy straciæ ojczyznê. Oni bolej¹ nad

tym na ró¿ne sposoby. Jedni siê modl¹, ¿eby te ziemie odzyskaæ, inni tu

przyje¿d¿aj¹ z pielgrzymkami, zobaczyæ, czy ich budynki jeszcze istniej¹,

a inni mówi¹: „My wam poka¿emy. Po³¹czyliœmy siê z Niemcami wschodni-

mi, jesteœmy silni, to teraz przysz³a pora na zemstê”. Tak wiêc to wszystko

nam nie pomaga. Trudnoœci s¹, miejcie wiêc zrozumienie dla Polonii nie-

mieckiej.

Poza tym pragnê bardzo serdecznie podziêkowaæ mojemu Klubowi Lu-

belskiemu, naszej kochanej pani wicemarsza³ek, która jest przewodnicz¹c¹

rady programowej Forum Polonijnego. Witamy i dziêkujemy. Osobiœcie bar-

dzo serdecznie dziêkujê z wielkim wzruszeniem za odznaczenie, za wyró¿-

nienie Polonijnym Orlim Piórem. Podobno jestem pierwsz¹ laureatk¹ tego

wyró¿nienia. Bardzo dziêkujê.

Senator Tadeusz Rzemykowski

Poniewa¿ jest du¿o zg³oszeñ, serdecznie proszê o skracanie wyst¹pieñ. Te-

raz zabierze g³os pani Sophia Boris, a póŸniej Ryszard Zieliñski z Donbasu.

Sophia Boris
Radio „WPNA -1490”, Chicago, USA

Szanowny Panie Marsza³ku, Szanowna Komisjo!

Prezydent Bush kilka miesiêcy temu na Wawelu powiedzia³, ¿e Polska

jest najwiêkszym sojusznikiem Stanów Zjednoczonych na kontynencie eu-

ropejskim. Obieca³, ¿e pomo¿e w wielu wypadkach. Jak to siê dzieje, ¿e

w takiej sytuacji Polacy traktowani s¹ znacznie gorzej ni¿ wrogowie Stanów

Zjednoczonych, ni¿ Francja, Niemcy czy Arabowie?

Mówiê tu o polityce wizowej Stanów Zjednoczonych wobec Polaków.

Polityka wizowa bardzo siê pogorszy³a, zosta³y wprowadzone bardzo du¿e

op³aty, które przepadaj¹ niezale¿nie od wyniku proœby. Urzêdnicy ze Sta-

nów Zjednoczonych w bardzo w z³y sposób traktuj¹ przybywaj¹cych Pola-

ków, szczególnie samolotami LOT, do Stanów Zjednoczonych. Bardzo czê-

sto ci ludzie s¹ odsy³ani do Polski, je¿eli sponsor nie stawi siê na lotnisku.

Czepiaj¹ siê nawet o drobiazgi. Tu obecny mój przyjaciel redaktor Józef Sza-

niawski zapomnia³ o kilku jab³kach, które mia³ w torbie. W efekcie nie doœæ,
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¿e te niezg³oszone jab³ka mu wyrzucono, ale zap³aci³ jeszcze studolarow¹

karê. To jest naprawdê karygodne, wiêc chcia³abym siê dowiedzieæ, co w³a-

dze polskie robi¹ w takiej sytuacji. Czy rozmawiaj¹ na ten temat i z jakimi

wynikami. Bo dzieje siê coraz gorzej zamiast coraz lepiej, aczkolwiek mamy

ju¿ trzeci¹ z kolei aferê z polskimi studentami, którzy przyje¿d¿aj¹ do Sta-

nów poprzez jakieœ agencje, którym udaje siê za³atwiæ wizy pracownicze, ale

potem nikt po nich nie wychodzi i nie ma dla nich ¿adnej pracy.

Sama w tym roku pomaga³am grupie studentów, która nie mia³a siê gdzie

podziaæ. Kilka osób w wieku od siedemnastu do dwudziestu paru lat nie

mia³o co ze sob¹ zrobiæ. Dobrze, ¿e ja i ktoœ inny jeszcze zaoferowaliœmy im

pomoc. Tak siê dzieje ju¿ trzeci rok z rzêdu. Jedna afera by³a w Kalifornii,

jedna w Milwaukee, czy w Michigan i trzecia afera w Chicago.

Jakimœ cudem udaje siê tym agencjom, mo¿e przez ³apówki, nie mam po-

jêcia jak, za³atwiæ wizy pracownicze, choæ s¹ one bardzo kosztowne. Studen-

ci p³ac¹ od 7 do 8 tysiêcy z³otych za tak¹ wizê i przyje¿d¿aj¹ w ogóle nie ma-

j¹c niczego przygotowanego. My, Polonia, musimy siê za to wstydziæ

i musimy im pomagaæ.

Nastêpn¹ spraw¹, jak¹ chcia³am poruszyæ, jest kwestia przyst¹pienia do

Unii Europejskiej. Znaj¹c wszelkie argumenty za i przeciw, by³am zwolen-

nikiem przyst¹pienia Polski do Unii, przygotowywa³am tak¿e do tego moich

s³uchaczy. Jeden z argumentów na rzecz przyst¹pienia by³ taki, ¿e powtarza-

j¹ce siê afery w Polsce, afery rz¹dowe, medialne, na wysokich szczeblach

w³adzy w jakimœ sensie zostan¹ opanowane przez Uniê, tymczasem okazuje

siê, ¿e w Unii te¿ s¹ afery i te¿ w najwy¿szych sferach. Jak wiêc bêdzie z tymi

aferami? Czy afery unijne znios¹ afery polskie? Bêdzie bardzo interesujce

zobaczyæ, która afera bêdzie wiêksza. Dziêkujê bardzo.

Ryszard Zieliñski
„Polacy Donbasu”, Radio „Polska Fala”, TV Polaków Donbasu, Ukraina

Szanowny Panie Marsza³ku, Szanowna Pani Marsza³ek, drogi Panie Se-

natorze Przewodnicz¹cy Komisji senackiej!

(Senator Tadeusz Rzemykowski: Bardzo dziêkujê za te s³owa.)

Mówiê tak dlatego, ¿e dziêki tej Komisji, dziêki Senatowi Polacy zamie-

szkali na Wschodzie mog¹ dzia³aæ.

Nie jesteœmy Poloni¹, jesteœmy po prostu Polakami oderwanymi od Ma-

cierzy. Pani Lemke z Niemiec bardzo ³adnie mówi³a, ¿e s¹ tam Polacy, któ-

rzy kiedyœ byli wywiezieni. Jeœli chodzi o nas, w ka¿dej naszej rodzinie byli

wrogowie ludu. Prze¿yliœmy to, czego nigdy byœmy nikomu nie ¿yczyli.
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Dziœ na Ukrainie s¹ bardzo trudne warunki, jest ogólna nêdza, jednak my

mo¿emy dzia³aæ i dzia³amy. W naszym Towarzystwie Kultury Polskiej Don-

basu ju¿ jest zrzeszonych oko³o tysi¹ca Polaków, mamy gazetê, radio i tele-

wizjê. Mówi³em ju¿, ¿e sami tego nie moglibyœmy czyniæ. Mamy swoje tylko

polskie serca, ale dziêki temu, ¿e wspiera nas Senat i Fundacja „Pomoc Po-

lakom na Wschodzie”, mo¿emy dzia³aæ.

Chcia³bym zadaæ parê pytañ. Przed przyjazdem tutaj zaprosi³ mnie gu-

bernator po spotkaniu z panem premierem. By³o piêkne spotkanie premiera

w naszej organizacji, by³o piêkne przemowienie pana premiera, lepsze – to

mi ju¿ mówi³ wicegubernator – ni¿ na spotkaniu Biznes Forum, gdzie by³o

dwóch premierów, kilku ministrów, oko³o dwustu biznesmenów. Guberna-

tor zada³ pytanie, dlaczego w Doniecku nie ma polskiego konsulatu? Na za-

chodzie jest ju¿ kilka konsulatów, na wschodzie, gdzie zamieszkuje ponad

20 milionów ludnoœci i jest to czêœæ, która dorównuje terenowi Polski, jest

jeden konsulat w Charkowie. Dla nas jest to bardzo wa¿ne, ¿eby nie jeŸdziæ

tak daleko, do Charkowa.

Jeszcze jedna sprawa, która nas martwi. Na Ukrainie s¹ dwie polskie or-

ganizacje, które powinny siê pojednaæ. Przed Forum mia³em pó³toragodzin-

n¹ rozmowê z panem profesorem Stelmachowskim, który zgodzi³ siê z tym,

¿e trzeba siê pojednaæ i ¿eby by³a jedna organizacja – Kongres Polaków na

Ukrainie. Nie potrzeba zarz¹du, niech bêdzie dwóch prezesów, ¿eby siê nie

k³ócili, we Lwowie i w Kijowie, ale ¿eby reprezentowali wszystkich i by

wszystkie dzia³ania by³y skupione w jednej organizacji. Gdy istniej¹ dwie

organizacje, bywa tak, ¿e jedna z nich robi jak¹œ imprezê, za dwa tygodnie

podobn¹ imprezê robi druga organizacja, i obie prosz¹ o ich finansowanie.

Niech bêdzie tak, ¿e rada prezesów dwa razy do roku siê zbiera, dwóch

prezesów kieruje ca³¹ organizacj¹, reprezentuje j¹, a my powinniœmy haro-

waæ w swoich regionach: w ¯ytomierzu, we Lwowie, na Krymie, w Charko-

wie, £ugañsku, Donbasie itd.

To jest równie¿ polityczna sprawa, dlatego ¿e gdyby takie pojednanie na-

st¹pi³o, ktoœ z naszych m³odych Polaków móg³by nas reprezentowaæ w Ra-

dzie Najwy¿szej, czego dziœ nie ma. Grecy maj¹ trzy osoby w Radzie Najwy¿-

szej Ukrainy, a nas tam nie ma, dlatego ¿e jesteœmy sk³óceni.

Oczywiœcie rozumiem, ¿e z Polski nie mo¿e tym nikt kierowaæ, musimy

to sami zrobiæ, byæ mo¿e stworzyæ dwie wspólne organizacje. Dlatego pro-

si³bym, ¿eby ze strony Senatu ta sprawa by³a tak¿e podjêta.

Jeszcze raz chcê podziêkowaæ Ma³opolskiemu Forum za wspó³pracê

z Poloni¹. Pan Stanis³aw Lis siedzi skromniutko, ale przecie¿ prowadzi bar-

dzo aktywn¹ dzia³alnoœæ, tak jak i ca³e Forum, jego zarz¹d. My to widzimy.

Pragnê, ¿eby w³aœnie Ma³opolskie Forum jedna³o nas wszystkich, Polaków
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i polonijne organizacje, polonijne media, równie¿ tu, w kraju, w Macierzy,

¿ebyœmy przyje¿d¿ali do ojczyzny, gdzie jest co zobaczyæ, jest o czym pomó-

wiæ. Dziœ mamy wielki zaszczyt byæ przyjmowanymi w Wysokiej Izbie,

przed panem marsza³kiem i senatorami. Dziêkujê bardzo.

Marek Popowicz-Watra
„Panorama Polska”, „Dziennik”, Kanada

Panie Marsza³ku, Pani Marsza³ek, Panie Przewodnicz¹cy, Szanowni Pañ-

stwo!

Pozwolê sobie powitaæ tak¿e pana ambasadora Grzeloñskiego, który za-

szczyci³ nas swoj¹ obecnoœci¹. Wspominam pana ambasadora, bo uwa¿am,

¿e by³ to jeden z nielicznych wspania³ych dyplomatów w Kanadzie i ¿y-

czy³bym sobie, ¿eby zawsze, Panie Marsza³ku, tacy reprezentanci byli poza

granicami kraju.

Szanowni Pañstwo!

Prawdopodobnie wszyscy Pañstwo znaj¹ sprawê tak zwanej pu³apki pasz-

portowej. Do tej pory nikt o tym nie wspomnia³. Oczywiœcie jest to potoczna

nazwa i nie bêdê siê nad ni¹ rozwodzi³, bo Senat doskonale zna tê sprawê,

chocia¿by z ogromnej liczby listów e-mailowych. Natomiast mam inne pyta-

nie. Jak to siê dzieje, ¿e w polskim prawie, notabene z 1997 bodaj¿e roku,

z jednej strony zmusza siê do przyjêcia obywatelstwa polskiego nasze dzieci

w Ameryce, które urodzone s¹ czêsto tam w³aœnie, a z drugiej strony nie mo-

g¹ uzyskaæ polskiego obywatelstwa nasi rodacy z dawnych republik radziec-

kich? A przecie¿ chodzi tu o prawo krwi, bo w Polsce prawo do obywatelstwa

jest oparte na prawie krwi.

Druga sprawa to kwestia promocji Polski na œwiecie. Tej promocji prak-

tycznie nie ma, szczególnie na kontynencie amerykañskim. My, jako Polo-

nia, aczkolwiek bardzo liczna, nie jesteœmy w stanie, chocia¿by ze wzglêdów

finansowych, zamieszczaæ artyku³ów w odpowiedzi na publikacje szkaluj¹ce

Polaków. OdpowiedŸ na takie artyku³y to te¿ promocja.

Moim skromnym zdaniem, rol¹ dyplomatów polskich, konsulów, powin-

no byæ przegl¹danie podrêczników, z jakich uczy siê m³odzie¿ na kontynen-

cie amerykañskim. Je¿eli w podrêcznikach do historii moje dzieci ucz¹ siê,

¿e by³y polskie obozy koncentracyjne, to proszê wybaczyæ, ale te dzieci nie

mog¹ mi darowaæ, ¿e ja ¿yj¹c w tamtych latach w jakimœ stopniu przyczyni-

³em siê widocznie do sytuacji, jaka by³a w latach czterdziestych.

Bardzo du¿o jest obaw Polonii co do wejœcia Polski do Unii Europejskiej.

W pierwszym rzêdzie chodzi o tak zwane ziemie odzyskane. Du¿o naszych
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rodaków obawia siê, ¿e te ziemie bêd¹ z powrotem odzyskane przez Niem-

ców. Myœlê, ¿e warto by by³o zapoznaæ bli¿ej ludzi z tym tematem, tym bar-

dziej ¿e wiedz¹ o tym, i¿ polscy politycy przegapili pewne sprawy, szczegól-

nie je¿eli chodzi o prawa w³asnoœci na ziemiach zachodnich.

Jeœli chodzi o promocjê Polski, s¹ takie stowarzyszenia, jak chocia¿by Sto-

warzyszenie Polonia, które ma problemy finansowe, a przecie¿ jego rol¹ jest

promowanie Polski. W zwi¹zku z tym proœba do Senatu o wsparcie tego ro-

dzaju cennych stowarzyszeñ, tak samo zreszt¹, jak Ma³opolskiego Forum.

(Marsza³ek Senatu Longin Pastusiak: Czy chodzi o „Wspólnotê Polsk¹”?)

Nie, chodzi mi o pozarz¹dow¹ fundacjê pana Zbigniewa. [Fundacja „Po-

lonia” – red.]

Myœlê te¿, ¿e Senat w dalszym ci¹gu bêdzie wspiera³ Ma³opolskie Fo-

rum, które przygotowuje forum dziennikarzy, bo jest to naprawdê doskona³e

miejsce naszych spotkañ. Z wielkim smutkiem us³ysza³em s³owa kole¿anki

z Radia „Lwów”, ¿e Senat nie mo¿e dofinansowywaæ tego radia, które jest

na pewno tam tak bardzo potrzebne. Dziêkujê bardzo.

Senator Tadeusz Rzemykowski

Chcemy na gor¹co poinformowaæ, a nawet zaprotestowaæ, ¿e nigdy w Se-

nacie nie by³o myœli o likwidacji b¹dŸ niedofinansowywaniu dzia³alnoœci Ra-

dia „Lwów”, jest tylko kwestia wyjaœnienia pewnych formalnoœci. Je¿eli to

nie jest mo¿liwe do za³atwienia na linii Radio „Lwów” – Fundacja „Pomoc

Polakom na Wschodzie”, to oczywiœcie Senat siê do tego w³¹czy i w paŸ-

dzierniku temat ten na posiedzeniu Komisji bêdzie rozpatrzony. Radio

„Lwów” bêdzie nadal dofinansowywane.

Stanis³aw Januszkiewicz
„S³owo Polskie”, £otwa

Szanowny Panie Marsza³ku, Szanowni Pañstwo!

Reprezentujê „S³owo Polskie” w Dyneburgu na £otwie.

W pe³ni popieram postulaty poruszone przez mego towarzysza pana Puj-

szê w sprawie otwarcia polskiego konsulatu w Dyneburgu i w sprawie przy-

spieszenia nadania obywatelstwa 18 tysi¹com Polaków na £otwie, którzy nie

maj¹ obywatelstwa do tej pory.

(Marsza³ek Senatu Longin Pastusiak: Obywatelstwa polskiego czy ³o-

tewskiego?)
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W ogóle nie mamy ¿adnego, jesteœmy bezpañstwowcami. Ja mieszkam

ju¿ od czterdziestu lat na £otwie i mam paszport bezpañstwowca.

(Marsza³ek Senatu Longin Pastusiak: Dlaczego?)

Dlatego ¿e ustawa tak brzmi, i¿ wszyscy, którzy przyjechali na £otwê po

czterdziestym roku, nie maj¹ prawa, ¿eby nadano im automatycznie ³otew-

skie obywatelstwo. Musz¹ przechodziæ skomplikowany proces naturalizacji.

Ja urodzi³em siê na Litwie w 1941 roku, jestem Polakiem z narodowoœci.

Litwini mieli to prawo i nadano im obywatelstwo automatycznie, dlaczego

wiêc taka dyskryminacja nas? S¹ tam ró¿ne polityczne wzglêdy wobec rosyj-

skiej wiêkszoœci, ale jest to co innego. Dlaczego nas tak siê traktuje i obrzu-

ca, jak to w niektórych mediach czyniono, ró¿nymi epitetami, np. koloniœci

itd.

Druga sprawa to sprawa nadawania programów dla zagranicy przez Pol-

skie Radio, szczególnie na krótkich falach. Inne narody: Rosjanie, Bia³orusi-

ni, Niemcy, nawet S³owacy s¹ dobrze s³yszalni. Inaczej jest z Radiem „Polo-

nia”. Ponadto nadawane s¹ bardzo kiepskie programy i ci¹gle powtarzane.

Tê sprawê porusza³em ju¿ podczas spotkañ z panem marsza³kiem Macie-

jem P³a¿yñskim, z pani¹ Alicj¹ Grzeœkowiak, ale od lat nic siê nie zmienia

w tym zakresie, a przecie¿ Polska powinna promowaæ swoj¹ kulturê przez te

programy, tak w jêzyku polskim, jak w jêzykach innych narodów, np. po ro-

syjsku, bo czêœæ Polaków mówi po polsku, ale s³ucha te¿ du¿o programów

rosyjskich i to z tamtej strony, ze wschodu. Mamy pod dostatkiem tych pro-

gramów, a z Polski prawie nic, bo jest s³aba s³yszalnoœæ.

Czy nie mo¿na by³oby wprowadziæ pod tym wzglêdem jakichœ zmian?

Dziêkujê bardzo.

Andrzej Niewinny-Dobrowolski
„Polish News”, USA

Szanowni Pañstwo Marsza³kowie, Panie Przewodnicz¹cy, Mili Koledzy,

Uczestnicy Forum!

Zanim wzruszenie odbierze mi g³os, postaram siê przedstawiæ moj¹

sprawê.

Korzystaj¹c z mo¿liwoœci, chcia³em zwróciæ siê do kolegów Forum z proœb¹

o uwagê. Niebawem zostanie wydana ksi¹¿ka pod tytu³em „Polska, diament

w popiele”, która jest pomyœlana „ku pokrzepieniu”. Ma byæ ona rozprowa-

dzona mo¿liwie jak siê tylko da szeroko zarówno za oceanem, jak i w Polsce.

W Polsce jest to jakoœ przygotowane, natomiast zwracam siê do Pañstwa

z proœb¹ o pomoc, gdyby by³o to mo¿liwe, w propagowaniu tej ksi¹¿ki.
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Ksi¹¿ka zosta³a napisana przez szwedzkiego dziennikarza. Jest ona o Pol-

sce i o Polakach, napisana z sercem, wrêcz z mi³oœci¹. Autor ma zreszt¹ ¿onê

Polkê. Myœlê, ¿e teraz, kiedy zbli¿amy siê do jednoœci z reszt¹ Europy, by³o-

by dobrze, byœmy mogli pomyœleæ, ¿e jednak jesteœmy fajni i mili i mówi

o tym do nas Szwed. Nie Amerykanin, nie Niemiec, tylko taki mo¿e trochê

neutralny Szwed.

Mówi o nas bardzo dobrze, podparte jest to jego ogromn¹ wiedz¹. Jest

slawist¹, historykiem, by³ dziesiêæ lat w Warszawie, wie o nas wszystko, a to,

o czym wie, mówi w taki sposób, ¿e na pewno sprawi nam to przyjemnoœæ,

a wielu ludzi za granic¹ na pewno dowie siê trochê tak¿e o naszej historii,

któr¹ nie wszyscy dok³adnie pamiêtaj¹.

Na pewno ze wszech miar jest to ksi¹¿ka potrzebna nam, Polakom, zw³a-

szcza 15 milionom Polaków za granic¹. Warto do nich dotrzeæ, jak mówiê, ku

pokrzepieniu, ¿eby mieli nieco lepsze samopoczucie. Dziêkujê.

Beata ¯ó³kiewicz-Siakantaris
„Kurier Ateñski”, Grecja

Reprezentujê „Kurier Ateñski”, tygodnik polonijny ukazuj¹cy siê w Ate-

nach.

Panie Marsza³ku, Pani Wicemarsza³ek, Panie Przewodnicz¹cy, Szanowni

Pañstwo, Mili Przyjaciele!

Jestem przedstawicielk¹ Polonii greckiej, dzisiaj ju¿ dosyæ licznej, Polo-

nii, która ¿yje w kraju unijnym. Polska za kilka miesiêcy, w przysz³ym roku

równie¿ wejdzie w struktury unijne, w zwi¹zku z tym mam pytanie, g³ównie

do pana przewodnicz¹cego: czy fakt, ¿e my, Polacy, bêdziemy mieszkaæ za

granic¹ w tych samych strukturach, w jakich mieszkaj¹ Polacy w Polsce,

wp³ynie w jakiœ sposób na pracê Komisji senackiej?

W pewnym sensie moje pytanie wi¹¿e siê z pytaniem pana Jerzego Ba-

rankiewicza: czy Komisja senacka zamierza wykorzystaæ w jakiœ sposób po-

tencja³ Polaków, którzy maj¹ ju¿ doœwiadczenia w ¿yciu na terenie Unii?

Koñcz¹c pozwalam sobie przekazaæ na Pañstwa rêce nasz¹ pracê i serde-

cznie zapraszam wszystkich w przysz³ym roku na olimpiadê do Aten.
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Janusz Szlechta
„Nowy Dziennik”, USA

Panie Marsza³ku, Pani Marsza³ek, Panie Przewodnicz¹cy!

Mam nieodparte wra¿enie, ¿e dialog Polska – Polonia w³aœciwie toczy siê

w jedn¹ stronê, to znaczy Polska mówi, Polonia s³ucha. Mówiê konkretnie

o Polonii amerykañskiej, poniewa¿ tak siê sk³ada, ¿e w zasadzie Polonia

amerykañska od Polski potrzebuje niewiele, jedynie tak naprawdê powa¿-

nego traktowania.

Dlaczego to mówiê? Dlatego ¿e bardzo czêsto do naszej redakcji w No-

wym Jorku przyje¿d¿aj¹ goœcie, pocz¹wszy od so³tysa i wójta, skoñczywszy

na dwóch prezydentach Rzeczypospolitej, i wszyscy koniecznie chc¹ byæ

w naszej redakcji. S³yszymy wówczas, ¿e oczywiœcie Polonia jest bardzo wa¿-

na, ¿e dialog w obie strony bêdzie, bo musi byæ w obie strony itd., itd., a po-

tem koñczy siê to na s³owach. Dlatego z ca³¹ moc¹ chcia³bym podkreœliæ, ¿e

Forum, które w tej chwili siê koñczy, jest kapitalnym przyk³adem, ¿e dialog

mo¿e trwaæ, to znaczy jedna strona mówi, ale i druga te¿ ma coœ do powie-

dzenia i jest s³uchana przez pierwsz¹. Ja tak naprawdê niedawno sobie to uœ-

wiadomi³em. W zwi¹zku z tym myœlê, ¿e powinniœmy w sposób szczególny

podziêkowaæ Staszkowi Lisowi, ¿e to, o czym politycy mówi¹, co obiecuj¹,

Staszek po prostu zrobi³.

To by³a inwokacja, natomiast chcia³bym poruszyæ bardzo konkretne

sprawy, szczególnie dla Polonii amerykañskiej i kanadyjskiej. Myœlê, ¿e in-

nych krajów te¿ to w pewnym sensie dotyczy, ale przede wszystkim nas.

Wprawdzie koledzy ju¿ tu o tym mówili, dlatego tylko bardzo krót-

ko chcia³bym to wypunktowaæ.

Po pierwsze, sprawa traktowania Polaków przez w³adze imigracyjne Sta-

nów Zjednoczonych.

Odnoszê wra¿enie, ¿e Polacy bardzo chc¹ siê przyjaŸniæ ze Stanami Zjed-

noczonymi, i dobrze. To jest mniej wiêcej tak, jakbym porówna³ ma³ego Ja-

sia i du¿ego Romka. Jasio bardzo chce byæ kumplem Romka, a Romek, jak

ma dobry humor, to weŸmie go i np. zagra w pi³kê czy weŸmie na piwo, a jak

nie ma humoru, to mówi: „idŸ i rób sobie sam, co chcesz”.

W praktyce natomiast powinno byæ tak, ¿e powinien istnieæ w³aœnie dia-

log i równe traktowanie. Nie jesteœmy jednak równo traktowani, uwa¿amy

siê za przyjació³, Amerykanie te¿ nas formalnie uwa¿aj¹ za przyjació³, a nie

jesteœmy równo traktowani, co widaæ znakomicie na lotniskach.

Mam œwiadomoœæ – media to porusza³y, polonijne i polskie – ¿e wiele

przypadków jest sprokurowanych przez g³upotê ludzi, ale mam te¿ œwia-

domoœæ, ¿e jest okreœlona polityka traktowania, nie tylko zreszt¹ Pola-
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ków, ale te¿ innych nacji, tylko ¿e to nas tak akurat traktuj¹, i to szczegól-

nie boli.

Trzeba tu zauwa¿yæ wielkie zas³ugi Senatu, szczególnie pana marsza³ka,

w tym, ¿e jednak pewne dzia³ania na skutek alarmów mediów, g³ównie po-

lonijnych, zosta³y podjête i te dzia³ania ju¿ skutkuj¹, chocia¿by tym, ¿e je-

dnak trochê traktowanie Polaków na lotniskach w tej chwili jest inne, ale

tylko trochê. Nie jestem naiwny, nie liczê na to, ¿e wizy do Stanów Zjedno-

czonych zostan¹ zniesione za dwa lata, za piêæ czy mo¿e nawet za dziesiêæ,

dlatego nawet nie apelujê o podnoszenie tej kwestii. Natomiast bardzo bym

prosi³ w imieniu naszej redakcji i naszych czytelników, ¿eby pan marsza³ek

kontynuowa³ tê liniê walki o godne traktowanie Polaków na granicach ame-

rykañskich.

Druga kwestia – paszporty dla Polaków. Nie zosta³a tak naprawdê roz-

wi¹zana sprawa podwójnego obywatelstwa, polska ustawa o obywatelstwie

w gruncie rzeczy nie dopuszcza podwójnego obywatelstwa. Pan marsza³ek

wspomina³ w Wieliczce, ¿e podwójne obywatelstwo jest tolerowane. W tej

chwili jest w zasadzie spokój, ale obawiam siê, ¿e je¿eli siê zmieni na przy-

k³ad opcja polityczna przy w³adzy, zmieni siê rz¹d, zmieni siê Senat, sprawa

mo¿e powróciæ jak bumerang. Myœlê, ¿e jeœli to nie zostanie uregulowane

ustawowo, w sposób precyzyjny, jasny, problem bêdzie powraca³.

Przy okazji pytanie do pana marsza³ka: co z Kart¹ Polaka? Karta Polaka

by tê sprawê definitywnie rozwi¹za³a.

Ostatnia i bardzo bolesna kwestia to tryb wyrabiania paszportów w Sta-

nach Zjednoczonych. Mia³o byæ lepiej, jest gorzej, i to du¿o gorzej. Wyrobie-

nie paszportu trwa oko³o szeœciu miesiêcy, kolejki w konsulacie nowojor-

skim s¹ makabryczne, ludzie siê z³oszcz¹ i mówi¹, ¿e tak jak za w³adzy

ludowej stali w kolejkach, tak samo stoj¹ teraz. P³ac¹ ciê¿kie pieni¹dze, po-

niewa¿ wyrobienie paszportu kosztuje oko³o 150 dolarów, trac¹ czas, bo mu-

sz¹ siê zwolniæ z pracy, ¿eby dwa razy przyjœæ do konsulatu. Tak wiêc jest to

naprawdê problem.

Wiem, ¿e to nie jest sprawa konsulatu, ¿e jest to sprawa Ministerstwa

Spraw Wewnêtrznych, tylko ¿e skoro nam obiecywano, ¿e bêdzie lepiej,

a jest gorzej, bo kiedyœ w ci¹gu miesi¹ca paszport by³ gotowy, a teraz potrze-

ba szeœciu miesiêcy, to nic w³aœciwie dodaæ, nic uj¹æ. Dziêkujê.
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Emil Legowicz
Towarzystwo Kultury Polskiej Ziemi Lwowskiej, Ukraina

Panie Marsza³ku, Pani Marsza³ek, Wielce Szanowny Panie Przewodni-

cz¹cy, Szanowni Pañstwo!

Korzystaj¹c z okazji chcê serdecznie podziêkowaæ Senatowi RP, Fundacji

„Pomoc Polakom na Wschodzie”, Stowarzyszeniu „Polska” za pamiêæ, mo-

ralne wsparcie naszej dzia³alnoœci, a szczególnie finansow¹ pomoc, dziêki

której Towarzystwo Kultury Polskiej Ziemi Lwowskiej, jako najwiêksza

polska reprezentacja na Ukrainie, „Gazeta Lwowska” mog¹ istnieæ, wyda-

waæ, z czego my, Polacy we Lwowie, bardzo siê cieszymy.

Z jednej strony wszystko jest dobrze, ale jest i druga, bolesna strona. 29

listopada bie¿¹cego roku Towarzystwo Kultury Polskiej Ziemi Lwowskiej

bêdzie obchodziæ piêkny jubileusz piêtnastolecia jego za³o¿enia, i tu zaczyna

siê problem i to nie tylko naszej organizacji, ale wszystkich Polaków zamie-

szka³ych we Lwowie. Piêtnaœcie lat starañ nie przynios³o ¿adnych owoców,

dziœ miasto, które w historii Polski zajê³o jedno z najwa¿niejszych miejsc, nie

ma domu polskiego.

Panie Marsza³ku, dziœ zwracam siê szczególnie do Pana, aby Pan moje

s³owa wzi¹³ do serca. Gdy startowa³em na prezesa na pierwsz¹ kadencjê, da-

³em s³owo we Lwowie, ¿e dom polski we Lwowie bêdzie. Niestety, up³ynê-

³a ju¿ po³owa drugiej kadencji, a domu polskiego nie ma. Liczê wiêc na ser-

decznoœæ, zrozumienie i pomoc w tej sprawie.

Dzisiaj pad³o pytanie o Radio „Lwów”. Jest mi bardzo przykro, poniewa¿

Radio „Lwów” nie jest w strukturze Zarz¹du G³ównego naszego towarzy-

stwa, chocia¿ razem to radio organizowaliœmy we Lwowie. Jestem przekona-

ny, ¿e zwyciê¿y rozum i z radiem we Lwowie bêdzie wszystko w porz¹dku.

Przed chwil¹ wyst¹pi³ nasz rodak z Donbasu, pan Zieliñski. Zgadzam siê

z nim ca³kowicie, naprawdê musi byæ porz¹dek w naszym polskim domu na

Ukrainie, poniewa¿ to jest bardzo wa¿ne i ma wp³yw na nasz¹ dzia³alnoœæ.

Dziêkujê serdecznie i ¿yczê wszystkiego najlepszego.

Henryk Czechowski
Spo³eczny korespondent gazet polonijnych, Polska

Jestem korespondentem spo³eczym gazet polonijnych oraz cz³onkiem

Zarz¹du Towarzystwa PrzyjaŸni Polsko-Francuskiej i Francusko-Polskiej

w Krakowie.
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Szanowny Panie Marsza³ku, Szanowna Pani Wicemarsza³ek, Szanowny

Panie Senatorze, Kole¿anki i Koledzy!

Chcia³em podziêkowaæ, ¿e mog³em uczestniczyæ, chocia¿ wyrywkowo,

w Forum Polonijnym, szczególnie chcia³em podziêkowaæ za przychylnoœæ

panu Lisowi.

Nie bêdê mówi³ o pieni¹dzach, choæ ich brakuje, chcê tylko powiedzieæ, ¿e

wydawca Micha³ Stalmarski ze Szwecji, przy znikomej pomocy – i tu te¿ chylê

czo³o i sk³adam na rêce pana marsza³ka podziêkowanie od Ministerstwa

Spraw Zagranicznych za pomoc, wydaje od piêciu lat prasê w nak³adach od 10

do 60 tysiêcy egzemplarzy. Jest to bardzo du¿o. W ostatnim nak³adzie musie-

liœmy nawet zmniejszyæ objêtoœæ, a¿eby nie zmniejszyæ liczby egzemplarzy.

Gazety – i tutaj apel tak¿e do Pañstwa – s¹ potrzebne, miêdzy innymi

w bibliotekach tak w kraju, jak i za granic¹. W Krakowie Wojewódzka Biblio-

teka wrêcz siê prosi, ¿eby im wyszukiwaæ prasê polonijn¹. Nie ma mo¿liwo-

œci, bo nie ma kontaktu. Dziêki takim imprezom jak Forum bêdzie taka

mo¿liwoœæ. Polecam siê.

Chcia³em na rêce pana marsza³ka przekazaæ informacjê, ¿e 1 paŸdzierni-

ka, spo³ecznie, na moim serwerze www.infoc.com.pl. chcê uruchomiæ pod-

stronê „Prasa polonijna”, ¿eby Pañstwo podawali adresy, kontakty. Jest to

bardzo wa¿ne, poniewa¿ najtañszym medium w tej chwili jest Internet.

Ponadto jako cz³onek Zarz¹du Towarzystwa PrzyjaŸni Polsko-Francuskiej,

Francusko-Polskiej chcê poinformowaæ, ¿e przy znikomej pomocy finanso-

wej ze strony pañstwa polskiego potrafiliœmy w tym roku zafundowaæ dwie

promocje dla m³odzie¿y polskiej w Krakowie. Polega³o to na tym, ¿eby

m³odzi ludzie nauczyli siê jêzyka polskiego poprzez pracê. Okaza³o siê, ¿e to

zdaje egzamin. Mamy ró¿ne spotkania, przychylnoœæ konsula itd. Radzê, ¿e-

by w naszych œrodowiskach rozejrzeæ siê, na przyk³ad w Ma³opolsce istniej¹

pe³nomocnicy do spraw ró¿nych regionów, ale niestety, z drugiej strony brak

informacji.

Chcê tylko na zakoñczenie powiedzieæ, ¿e wspó³za³o¿ycielem na przy-

k³ad Towarzystwa PrzyjaŸni Polsko-Francuskiej jest miêdzy innymi nobli-

sta, pan Czes³aw Mi³osz. Dziêkujê bardzo.

Borys Dragin
„Dziennik Kijowski”, Ukraina

Szanowni Pañstwo Marsza³kowie!

Dziêkuj¹c za pomoc Senatu w wydawaniu pism na Wschodzie, chcia³bym

powiedzieæ, ¿e to nas bardzo cieszy, ale jednoczeœnie i martwi, bo przecie¿
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nie wiadomo, czy bez tej dotacji byœmy mogli istnieæ, jaka jest wiêc perspek-

tywa? A chcemy byæ naprawdê niezale¿ni finansowo, nie tylko ideowo, tak

jak nasi koledzy na Zachodzie.

Co mo¿na zrobiæ? Wiadomo, ¿e pisma istniej¹ tylko dziêki dwóm rze-

czom: dzia³alnoœci reklamowej i wydawniczej. Co do reklamowej dzia³alno-

œci, robimy wszystko, co mo¿emy, ale prosimy Senat, choæ nie wiem, czy jest

to mo¿liwe, o lobbing wœród polskich podmiotów gospodarczych dzia³a-

j¹cych w naszych krajach, zw³aszcza na Ukrainie. My robimy wszystko co

mo¿liwe. Ju¿ prawie rok rozpowszechniamy nasz¹ gazetê w wagonach

„WARS” bezp³atnie. Za to obiecali nam umowê w zamian za reklamê itd.

Na razie jednak nie mog¹ zawrzeæ takiej umowy, bo brak œmiesznych pie-

niêdzy.

Urwa³a siê nasza wspó³praca z LOT-em. LOT, który ma swoje przedsta-

wicielstwo na Ukrainie, nie tylko w Kijowie, daje swoj¹ reklamê pismom

ukraiñskim, polonijnym na razie trudno umówiæ siê na takie wspó³dzia³anie.

Nawi¹zaliœmy wspó³pracê z Bankiem PKO S.A., zrobiliœmy prezentacjê

w naszej gazecie, zamieœciliœmy ich og³oszenia. Ju¿ od paru lat maj¹ d³ug wo-

bec naszej gazety. Takiej instytucji jak PKO S.A. trudno zap³aciæ 100 dola-

rów...

Rozumiem, ¿e nie s¹ to pytania do Senatu, ale mo¿e przy jakiejœ okazji...

Prosimy wiêc o wêdkê, szanowni Pañstwo.

Co do dzia³alnoœci wydawniczej, dziêki Pañstwu mamy ju¿ bazê kompu-

terow¹. Dziêkujemy za to. Mo¿emy np. wydawaæ informatory czy ksi¹¿ki

w jêzyku polskim itd., prosimy o jakieœ granty z Polski na tak¹ dzia³alnoœæ.

Mo¿emy robiæ to u nas w kraju, by³oby to op³acalne ekonomicznie, bo u nas

jest tania si³a robocza itd. Tak wiêc znów prosimy o wêdkê.

Trzecia sprawa. Wspieram tu kolegê z Litwy, który mówi³ o tym, ¿e nie

s³ychaæ sygna³u Polskiego Radia, nie s³ychaæ polskiego s³owa na Ukrainie.

Stacja w Konstantynowie pracuje tylko wieczorem i mnie siê wydaje – w zi-

mie, latem na falach œrednich w ogóle Polski nie ma, na falach krótkich op-

rócz Radia „Maryja”, szczerze mówi¹c, nie s³yszê innych stacji, a to dla nas

bardzo wa¿ne. Prosimy o autentyczne polskie radio. Jest Radio „Lwów”, s¹

programy polsko-ukraiñskie. To wszystko jest bardzo wa¿ne, ale nic nie za-

st¹pi autentycznego polskiego radia dla nas, w krajach zamieszkania. Dziê-

kujê serdecznie.
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El¿bieta Wolski
„Polish Studio”, Kanada

Panie Marsza³ku, Pani Marsza³ek, Panie Przewodnicz¹cy!

Witam bardzo serdecznie naszego by³ego ambasadora w Kanadzie profe-

sora Grzeloñskiego. Nie mogê darowaæ Markowi Watrze, ¿e zabra³ mi przy-

jemnoœæ powiedzenia kilku s³ów na ten temat. Jest na sali równie¿ dyrektor

z MSZ pan Wies³aw Osuchowski. Daj Bo¿e Pañstwu wszystkim, ¿ebyœcie

mieli tak wspania³ych przedstawicieli. Pan Osuchowski by³ u nas w konsula-

cie i mogê tylko zazdroœciæ nastêpnemu krajowi, w którym bêdzie, Polakom,

którzy bêd¹ mieli okazjê byæ pod jego opiek¹.

(Senator Tadeusz Rzemykowski: Bêd¹ ju¿ nied³ugo.)

Jedna z pañ powiedzia³a przed chwil¹, ¿e nasza sytuacja jest specyficzna.

Sytuacja Polonii w Kanadzie jest te¿ bardzo specyficzna, bo Polska nas nie

kocha. Kolega z Nowego Jorku powiedzia³, ¿e Polska nas nie zauwa¿a. Myœ-

lê, ¿e profesor Stelmachowski ju¿ nieraz to s³ysza³. Faktycznie, jak jest po-

wódŸ, to Polska nas widzi, w ci¹gu dwóch tygodni zbieramy dwa miliony do-

larów i przysy³am je.

Promocji Polski w Kanadzie nie ma. To my w mediach, w prasie, radiu

i w telewizji pokazujemy, ¿e Polska siê zmienia, ¿e jest piêknym krajem, sta-

ramy siê zrobiæ wszystko, co mo¿emy.

Tutaj znowu uk³on w stosunku do profesora Grzeloñskiego i to nie dlate-

go, ¿e siedzê po s¹siedzku. Osiemdziesi¹ta rocznica wyzwolenia Polski by³a

obchodzona nie w polonijnym oœrodku, tylko w budynku Senatu. Gospoda-

rzem by³ marsza³ek Senatu Kanady. Wydaje mi siê, ¿e to powinno wycho-

dziæ nie od nas, od Polonii, ale w³aœnie st¹d, Panie Marsza³ku, z Senatu, któ-

ry opiekuje siê Poloni¹. Dobrze by by³o, ¿eby Pañstwo pomyœleli, by nas

pokazywaæ tam inaczej, ¿ebyœmy mogli istnieæ dziêki temu, ¿e Senat nas po-

piera nie tylko mówi¹c, ¿e jesteœcie, ¿e macie Komisjê do opieki nad Polaka-

mi, bo my to doskonale wiemy, ale nie wie o tym Kanada.

Jeœli chodzi o paszporty i wizy, mówi³ na ten temat Marek Watra, mówi-

liœmy o tym w Pu³tusku. Jestem wiceprezesem Kongresu Okrêgu Misissau-

ga, by³am na zjeŸdzie w Pu³tusku, gdzie mówiliœmy o tym bardzo g³oœno.

Powtarzamy to wielokrotnie, ale to nie jest, proszê Pañstwa, tylko powtarza-

nie. Drugie, trzecie, czwarte pokolenie Kanadyjczyków musi przyje¿d¿aæ do

Polski posiadaj¹c polski paszport. Mówi¹, ¿e to nielojalnoœæ w stosunku do

kraju, w którym siê urodzili. Tak wiêc coraz mniej m³odych ludzi, Panie

Marsza³ku, bêdzie przyje¿d¿a³o do Polski. Jestem zwi¹zana z klubami stu-

denckimi, robiê dla nich bardzo du¿o programów, staram siê ich przekonaæ,

a oni mówi¹, ¿e „Polska nas nie kocha, bo Polska nas nie rozumie”.
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Z kolei Polska im mówi, ¿e je¿eli s¹ patriotami polskimi, to powinni mieæ

obywatelstwo polskie. A przecie¿, choæ mo¿e nie mam racji, paszport jest

tylko dokumentem podró¿y. Gdybyœmy nie czuli siê Polakami, to nawet

pan Lis nie by³by w stanie nas namówiæ na przyjazd. A my przyje¿d¿amy co

roku tutaj, przekazujemy wszystko, co najlepsze. Je¿eli siê k³ócimy, to siê

k³ócimy wewn¹trz, a gdy wracamy do swoich krajów, pokazujemy, ¿e Polska

jest piêkna i ¿e my wszyscy te¿ jesteœmy naj³adniejsi.

O Karcie Polaka mówi³ bardzo piêknie nie¿yj¹cy ju¿ Andrzej Zakrzewski.

To przecie¿ on jeŸdzi³ po ca³ym œwiecie i mówi³ nam o Karcie Polaka. Nie

ma Andrzeja Zakrzewskiego, nie ma kontaktu z Ministerstwem Kultury.

Jest mi bardzo przykro. Próbowa³am siê tam dostaæ, okazuje siê, ¿e nie wia-

domo, kto jest za co odpowiedzialny, po³owa ludzi na urlopach, a my nie ma-

my w ogóle ¿adnych informacji na ten temat. Dwa lata temu ustanowiono

Dzieñ Polonii i Polaków za Granic¹. W ubieg³ym roku mieliœmy ma³e spot-

kanie w konsulacie, w tym roku nic na ten temat siê nie mówi, a przecie¿ to

naprawdê jednoczy. Tak ¿e mamy proœbê, pokochajcie nas troszeczkê, bo

my naprawdê bardzo kochamy Polskê.

Jacek Samborski
„Radio 2000”, Australia

Szanowny Panie Marsza³ku, Szanowna Pani Marsza³ek, Szanowny Panie

Przewodnicz¹cy!

Chcia³em powiedzieæ o sytuacji Polonii w Australii i zadaæ dwa pytania,

które nurtuj¹ œrodowisko polonijne.

Jeœli chodzi o opiniê o Polonii w Australii, jest ona dobra. Oznacza to, ¿e

Polonia jest pracowita, œrednio sytuowana, dobrze zorganizowana i przede

wszystkim nie jest œrodowiskiem kryminogennym. Mo¿e nie jest bogata we-

d³ug kryteriów australijskich, st¹d sytuacja pewnych organizacji polonijnych

nie zawsze jest dobra.

Jakie mamy organizacje? S¹ szko³y, kluby, domy opieki nad seniorami,

koœcio³y, radia, jedna telewizja, tygodniki i czasopisma, zespo³y m³odzie¿o-

we i harcerskie, ko³a sportowe, muzea, ko³a literackie, organizacje komba-

tanckie, seniorów, kobiet, s¹ organizacje zwi¹zane ze sportem – „Masters”

i „Olimpol”. Czêœæ z nich jest w³aœnie w z³ej kondycji finansowej, szczegól-

nie kluby, ale rozwi¹zanie sprawy klubów polskich w Australii musi byæ do-

konane wewn¹trz Polonii, bo w grê wchodz¹ zbyt du¿e pieni¹dze, a poza

tym s¹ organizacje na Wschodzie, które daleko bardziej, moim zdaniem, po-

trzebuj¹ pieniêdzy ni¿ kluby polskie w Australii.
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Jeœli chodzi o to, czego oczekuje Polonia, jakiej pomocy z Polski, to

przede wszystkim w sprawach informacji, ksi¹¿ek, czasopism oraz pomocy

dla m³odzie¿y chc¹cej studiowaæ w Polsce. Wszyscy siê raczej zwracaj¹

o pieni¹dze, ja natomiast chcia³em powiedzieæ, jakie szanse stwarza Austra-

lia dla m³odzie¿y i dla ludzi bezpoœrednio po studiach, bo mo¿e wiêkszoœæ

Polaków nawet o tym nie wie. To nie jest szansa tylko dla Polaków, ale dla

wszystkich ludzi na œwiecie, ale my siê tutaj obracamy w krêgu polskim.

Otó¿ jest mo¿liwoœæ studiowania w Australii odp³atnie, ale z wieloma udogo-

dnieniami, to znaczy mo¿na dostaæ prawo pracy i ci, którzy przyje¿d¿aj¹

(oko³o szeœciuset Polaków rocznie przyje¿d¿a do Sydney), studiuj¹ i pracuj¹,

a potem czêsto dostaj¹ propozycje pozostania w Australii. To nie jest tak, ¿e

ja chcê tutaj propagowaæ tak¹ drogê, ¿eby zostaæ w Australii, ale chcia³em

powiedzieæ, ¿e rz¹d australijski myœli o emigrantach w bardzo konkretny

sposób.

Jest te¿ druga mo¿liwoœæ, dla m³odzie¿y do lat osiemnastu. Mo¿na bez-

p³atnie przez rok chodziæ do szko³y anglojêzycznej. To jest bardzo du¿a

szansa, choæ musz¹ byæ spe³nione pewne warunki, takie ¿e jest bilet powrot-

ny czy pokryte koszty utrzymania w Australii. Ale s¹ to takie dwie mo¿liwo-

œci, m.in. dla m³odzie¿y polskiej.

Natomiast dwa pytania, z którymi siê chcia³em zwróciæ, dotycz¹ m.in. pu-

³apki paszportowej. S¹ naprawdê olbrzymie utrudnienia. Rozmawialiœmy

o tym w trakcie spotkania przedreferendalnego z konsulami w Sydney. Nie-

stety, na paszport trzeba czekaæ od szeœciu do dwunastu miesiêcy. S¹ te¿

utrudnienia dla obywateli polskich przy przekraczaniu granicy Rzeczypo-

spolitej Polskiej na obcych paszportach. Wygl¹da na to, ¿e w³adzom RP zale-

¿y na tym, aby cz³onkowie Polonii rezygnowali z obywatelstwa polskiego.

Czy tak jest?

Drugie pytanie, choæ mo¿e nie jest ono do Senatu. Czy istniej¹ szanse

i jakie, aby wybory do Sejmu odbywa³y siê w okrêgach jednomandatowych?

Wed³ug Polonii w pewnym stopniu powinno to wp³yn¹æ na poprawê ¿ycia

politycznego w Polsce. Dziêkujê bardzo za uwagê.

Czes³aw B³asik
„Gazeta Petersburska”, Rosja

Panie Marsza³ku, Panie Przewodnicz¹cy, Koledzy, Kole¿anki, Moi Dro-

dzy!

Dziêkujê, ¿e znalaz³o siê kilka minut dla przedstawiciela specyficznej Po-

lonii, Polonii rosyjskiej, na pewno jednej z najm³odszych Polonii, która jest
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rozrzucona na ogromnym obszarze, Polonii, która obecnie jest jeszcze ma³o

zorganizowana. Nie chcia³bym mówiæ o ca³ej rosyjskiej Polonii, bli¿sza mi

jest terytorialnie Polonia pó³nocnej czêœci Rosji. Znam problemy tych ma-

³ych œrodowisk Polaków, które s¹ stosunkowo nieliczne, i w jakiœ sposób po-

zostawione samym sobie. Stowarzyszenie w Petersburgu postawi³o sobie

za cel, aby czêœciowo im pomóc, jednak nasze mo¿liwoœci s¹ bardzo ograni-

czone.

Staram siê na ró¿nego rodzaju forach powtarzaæ, i¿ te œrodowiska w ca³ej

Rosji, gdzie mieszkaj¹ Polacy, s¹ czasami zapominane, my nie docieramy do

nich, nawet doœæ silne organizacje polonijne, które w Rosji s¹, nie maj¹ na to

mo¿liwoœci. Oczekujemy od Pañstwa, od struktur, które opiekuj¹ siê Polo-

ni¹, konkretnej, finansowej pomocy, chocia¿by poprzez organizowanie ró¿-

nego rodzaju spotkañ tam, w Rosji, ¿ebyœmy mogli siê wspólnie poznawaæ,

bo my, mieszkaj¹c tam, jednak ma³o siê znamy.

Reprezentujê „Gazetê Petersbursk¹”. Jest ona w pewnym sensie konty-

nuacj¹ pierwszego biuletynu – „Polonusa”, póŸniej próbowaliœmy wspólnie

wydawaæ „Polaków w Petersburgu” razem z Towarzystwem Historycznym,

a w tej chwili „Gazeta Petersburska” w Rosji jest jednym z nielicznych re-

gularnie wychodz¹cych czasopism. Wydawc¹ tej gazety jest Stowarzyszenie

Kulturalno-Oœwiatowe „Polonia”, które mo¿e kontynuowaæ swoj¹ dzia³al-

noœæ przede wszystkim dziêki pomocy finansowej Senatu. Pozwolê sobie,

Panie Przewodnicz¹cy, szczególnie Panu podziêkowaæ, dlatego ¿e bez po-

zytywnych opinii naszych projektów na pewno Senatowi by³oby trudniej

podejmowaæ decyzje. Nale¿¹ siê te¿ podziêkowania „Wspólnocie Pol-

skiej”, fundacji, bo my nie jesteœmy samowystarczalni, jesteœmy od tej po-

mocy zale¿ni.

„Polonia” jest jedn¹ z nielicznych organizacji, która w swej dzia³alnoœci

nie ogranicza siê do swoich w³asnych wewnêtrznych spraw. Jest te¿ za³o¿y-

cielem kilku specjalistycznych stowarzyszeñ, jak Towarzystwo Chopinow-

skie czy Kolberga. Tu¿ przed wyjazdem za³o¿yliœmy Kó³ko Olimpijczyka,

jesteœmy wiêc otwarci. Jedn¹ z podstawowych dla nas trudnoœci, jak tu ju¿

moi koledzy wspominali, s¹ warunki lokalowe. Obecnie Polonia petersbur-

ska – mówiê w tej chwili nie jako reprezentant stowarzyszenia – ale w ogóle

Polonii, bo intensywnie pracuje w Sankt Petersburgu równie¿ Zwi¹zek Pola-

ków, Towarzystwo Historyczne, zespo³y artystyczne – bez lokalu naprawdê

ma bardzo utrudnione prowadzenie takiej dzia³alnoœci. By³oby wspaniale,

gdyby w roku trzechsetlecia Sankt Petersburga, w roku piêtnastolecia Sto-

warzyszenia „Polonia” zapad³y jakieœ pozytywne decyzje. Stowarzyszenie

jest jedn¹ z najstarszych organizacji w Rosji, w tym roku obchodzi w listopa-

dzie piêtnastolecie, na które serdecznie wszystkich zapraszam. Dziêkujê.
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Mariusz Michalski
„Polonika”, Austria

Proszê Pañstwa, nie bêdê opowiada³ o Polonii austriackiej, nie bêdê opo-

wiada³ o nas, poniewa¿ wszyscy wiemy, jaka jest Polonia na Zachodzie. Jest

ona taka sama. Polonia na Wschodzie jest trochê inna.

Mam jedno krótkie pytanie. Wielu Polaków w czasach PRL stanê³o wo-

bec koniecznoœci wyzbycia siê obywatelstwa polskiego. Chcia³bym siê do-

wiedzieæ, czy i jakie s¹ podejmowane prace, ¿eby te osoby mog³y szybciej

wróciæ do obywatelstwa polskiego, poniewa¿ prawne procedury urzêdnicze

trwaj¹ po kilka lat. Dziêkujê bardzo.

Tadeusz Urbañski
„Przewodnik”, Szwecja

Ci z Pañstwa, którzy kiedyœ emigrowali, wiedz¹, ¿e emigracja to choroba,

na któr¹ siê nie umiera, ale wszyscy na ni¹ choruj¹. W ostatnich latach Pola-

cy w kraju dowiedzieli siê wiele o Polakach na Wschodzie, natomiast stereo-

typy o emigracji z Zachodu pozosta³y. Dowiedzieli siê o Polakach ze Wscho-

du z gazet, ¿e oni tam mieszkaj¹, ¿e maj¹ o sto razy gorzej ni¿ my gdziekol-

wiek na Zachodzie. Polacy w kraju dowiedzieli siê o tych Polakach, ¿e tam

s¹, ¿e s¹ aktywni i s¹ Polakami, natomiast pozosta³y stereotypy, które przy-

lgnê³y do nas, diaspory amerykañskiej, kanadyjskiej, naszej – szwedzkiej.

Myœmy byli sztucznie dzieleni przez ca³y okres PRL. Prezydent Kwaœniew-

ski w wywiadzie do pierwszego numeru „Gali” powiedzia³: „Polacy, tam

gdzie jest ich trzech, maj¹ siedem zdañ”. To wszystko prawda, my siê lubi-

my dzieliæ za granic¹ tak samo, jak lubimy siê dzieliæ w Polsce. Na obczyŸ-

nie, jak powiedzia³em, byliœmy dzieleni, i to w Polsce wszyscy wiedz¹.

Chcia³bym, ¿eby mo¿e, tak sobie wyobra¿am, by³a prowadzona akcja infor-

muj¹ca Polaków w Polsce, jacy my jesteœmy naprawdê. To, ¿e informuj¹

dzisiaj czytelników w gazetach o naszym forum, to jest wiele, ale to nie

wszystko. Polonie siê od siebie ró¿ni¹, tak jak my wszyscy siê od siebie ró¿-

nimy.

Mam jeszcze dwa przyk³ady niezrozumienia nas. W tym czasie w Polsce

odbywa siê rok Polski w Szwecji. Dostaliœmy broszurê z MSZ, która jest

w 80% nieaktualna. S¹ w niej nazwiska ludzi, którzy ju¿ dawno zmarli, jako

dzia³aczy dzia³aj¹cych. Oprócz tego sk³adam tutaj specjaln¹ skargê do MSZ.

W stanie wojennym by³ u nas konsul. Myœmy byli wówczas wszyscy wyklê-

ci, tzn. emigracja niepodleg³oœciowa. Kilkoro z nas, których spotka³o nie-
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szczêœcie stanu wojennego, prosiliœmy tego konsula o mo¿liwoœæ wyjazdu do

kraju, bo tam matka, ojciec. Odmawia³ nam. Tego pana przys³ano z powro-

tem dwa lata temu, co znowu wp³ynê³o na podzia³y wœród nas, bo za PRL

jedni chodzili do konsulatu, a inni – niepodleg³oœciowcy – nie chodzili. Myœ-

my nie chodzili do tego rodzaju instytucji i w tej chwili niektórzy z nas zno-

wu nie chodz¹ do konsulatu, dlatego ¿e nie lubi¹ tego pana. Dziêkujê.

Ludmi³a Poliszczuk
„Wo³anie z Wo³ynia”, Ukraina

Witam wszystkich obecnych. Reprezentujê czasopismo religijno-spo³ecz-

ne „Wo³anie z Wo³ynia”, w którym piszemy o losach Wo³ynia, o przesz³oœci

i jak ¿yj¹ teraz Wo³yniacy na Wo³yniu i za jego granicami.

Mam pytanie, czy jest mo¿liwoœæ odzyskania na w³asnoœæ parafii i koœcio-

³ów jako budynków i ziemi wokó³ koœcio³ów, je¿eli one znajduj¹ siê na tere-

nach rezerwatu narodowego Ukrainy, a tak¿e zwrotu sakralnych przedmio-

tów z muzeów narodowych, jeœli one tak¿e znajduj¹ siê na liœcie zabytków

kultury i sztuki narodowej Ukrainy? Dziêkujê za uwagê.

Janina Osses-Frei
„¯ongler Polonia Nowa”, Austria

Szanowny Panie Marsza³ku, Pani Marsza³ek, Panie Przewodnicz¹cy, Sza-

nowni Pañstwo!

Dziêkujê uprzejmie za mo¿liwoœæ wyst¹pienia tutaj, i to dziêki XI Œwia-

towemu Forum Mediów Polonijnych.

Jestem historykiem i dziennikarzem pisma „¯ongler Polonia Nowa”. Po-

niewa¿ to pismo jest dwujêzyczne, skierowane tak¿e do Austriaków, prag-

niemy w zwi¹zku ze wst¹pieniem Polski do struktur Unii Europejskiej in-

formowaæ ich o osi¹gniêciach naukowych Polaków we wszelkich dziedzinach

i dlatego czynimy to w jêzyku polskim. St¹d moje pytanie: Jak ocenia Senat

propozycjê wydawania dwujêzycznych pism polonijnych w Austrii i czy

otrzymamy na to zielone œwiat³o?

Ponadto chcia³abym serdecznie podziêkowaæ panu marsza³kowi i panu

profesorowi Stelmachowskiemu ze „Wspólnoty Polskiej” za poparcie idei

wydania piêciotomowego dzie³a „Encyklopedia Emigracji i Polonii Œwiata”

pod redakcj¹ pana profesora Kazimierza Dopiera³y. Pierwszy tom ukaza³ ju¿

siê na rynku. Ponadto polecam Pañstwu wydawnictwa biograficzne profeso-
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ra Judyckiego z Pary¿a, z Francji. Prosi³abym tak¿e o wyjaœnienie sprawy do-

mu polskiego w Wiedniu, gdy¿ Polonia ma trochê k³opotów z dogadywa-

niem siê z Polsk¹ Akademi¹ Nauk. Dziêkujê.

Monika Dymecka
„Magazyn Medycyny Naturalnej i Niekonwencjonalnej”, Polska

Mówimy o promocji Polski w œwiecie, a wydaje mi siê, ¿e warto by³oby

równie¿ powiedzieæ o promocji Polonii w Polsce, w ka¿dym b¹dŸ razie jej

wybitnych przedstawicieli. Wed³ug mnie, zbyt ma³o mówimy o tym w me-

diach publicznych, nie mówiê tu o wspania³ej Telewizji Polonia, ale jest to

program nastawiony jakby na drug¹ stronê, a mnie chodzi o Polaków w kra-

ju, ¿eby wiedzieli, jakich mamy wspania³ych ludzi w³aœnie tam, za granic¹.

Myœlê, ¿e tutaj jest zadanie równie¿ dla kolegów korespondentów, ¿eby ta-

kie zdarzenia przedstawiaæ. Mo¿e nie wypadki, nie mordy, ale w³aœnie mo¿e

napisaæ o profesorze Zawistowskim czy profesorze Paj¹ku.

Od oœmiu lat organizujê wspólnie z Poloni¹ festiwale u mnie, w Gdañsku,

na które zapraszam wybitnych specjalistów, a od trzech lat wspó³pracujemy

z Poloni¹ w Nowym Jorku i w Berlinie. Chcia³abym, ¿eby Pañstwo docenili

nasz maleñki wk³ad. To jest ma³y kamyczek, ale w czasie takich olbrzymich

imprez, które odbywaj¹ siê w Polsce, zapraszamy Polonusów ze œwiata. Ma-

my olbrzymi¹ trudnoœæ ich wypromowaæ czy zawiadomiæ, ¿e przyjechali do

Polski. Na przyk³ad program II telewizji gdañskiej uwa¿a, ¿e jest to komer-

cja, a ja myœlê, ¿e to nie komercja, ale po prostu s³awienie naszych wspania-

³ych rodaków, którzy coœ osi¹gnêli na Zachodzie.

Jak ju¿ powiedzia³am, od trzech lat wspó³pracujê z Poloni¹ i bardzo chcia-

³am podziêkowaæ z tego miejsca tym mediom polonijnym, które doceniaj¹ te

nasze integracyjne imprezy. Proszê Pañstwa, w Nowym Jorku przychodzi na

nasze imprezy pó³tora tysi¹ca ludzi, a znacie sytuacjê Polonii, wiecie, ¿e nie

jest ³atwo zgromadziæ tak¹ liczbê Polaków w jednym miejscu przez dwa dni,

i to z ró¿nych œrodowisk, o ró¿nych pogl¹dach politycznych, spo³ecznych. Wy-

daje mi siê, ¿e jest to nasz taki maleñki kwiatek dla Pañstwa, Polonii.

Chcia³abym bardzo podziêkowaæ koledze Lisowi za zorganizowanie Fo-

rum, a równie¿ naszym wspania³ym przyjacio³om – Januszowi Szlechcie

z „Dziennika Nowojorskiego”, który nam pomaga przy promocji naszych

imprez, równie¿ paniom Mariannie Klon i Dorocie Hoffman, które od roku

pomagaj¹ nam promowaæ Polskê i polskich specjalistów w Berlinie. Dziêku-

jê bardzo.
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Jadwiga D¹browska
„Teczka”, Francja

Szanowny Panie Marsza³ku, Pani Wicemarsza³ek, Panie Przewodnicz¹cy

Komisji, Szanowni Pañstwo!

Serdecznie wszystkich witam. Chcia³am powiedzieæ kilka s³ów o Francji,

poniewa¿ jesteœmy tutaj tylko we dwie reprezentuj¹ce prawie milionow¹

Poloniê francusk¹. Ta Polonia jest podobna do innych Polonii na Zachodzie.

Czynimy wiele, by siê zjednoczyæ. W listopadzie ma siê odbyæ w Pary¿u

kongres zjednoczenia Polonii francuskiej. W lipcu zesz³ego roku uchwalono

rodzaj konstytucji Polonii francuskiej, co by³o du¿ym krokiem naprzód

w kierunku tego zjednoczenia.

Chcia³am oczywiœcie podziêkowaæ organizatorom Forum Mediów Polo-

nijnych, na które przyje¿d¿am ju¿ od wielu lat. Zawsze jest ono bardzo inte-

resuj¹ce i dobrze zorganizowane.

Reprezentujê osobiœcie stowarzyszenie pod nazw¹ „Wydawnictwo Kazi-

mierza Wielkiego”, które wydaje miesiêcznik pod tytu³em „Teczka” ju¿ lat

osiem. Jest to pismo spo³eczno-kulturalne. Zajmujemy siê g³ównie stosun-

kami polsko-francuskimi oraz relacjonowaniem tego wszystkiego, co w Polo-

nii francuskiej siê dzieje.

Jesteœmy prawie niezale¿ni finansowo, ale od czasu, kiedy wesz³o euro na

rynek Unii Europejskiej, trudnoœci siê zwiêkszy³y, st¹d bêdziemy siê zwra-

cali do Komisji Senatu z proœb¹ o jakieœ dofinansowanie naszego pisma.

Od trzech lat prowadzimy wspó³pracê z Polsk¹, ze œcian¹ wschodni¹, mia-

nowicie z fundacj¹ istniej¹c¹ w Hrubieszowie, za³o¿on¹ przez polskiego ar-

chitekta, który ca³e ¿ycie spêdzi³ w Pary¿u. W 1995 r., na parê lat przed œmier-

ci¹, za³o¿y³ w Hrubieszowie tê fundacjê, która nosi jego imiê – de Chateau

– poniewa¿ pochodzi³ z tamtych okolic.

Fundacja ma w statucie wspó³pracê kulturaln¹ polsko-francusk¹ oraz na-

uczanie jêzyka francuskiego, co – jak s¹dzê – w dzisiejszej dobie jest bardzo

potrzebne. Od trzech lat prowadzimy na zasadzie umowy wspó³pracê edu-

kacyjn¹, organizuj¹c konkurs pod tytu³em „Znajomoœæ Francji”. Jest to kon-

kurs przeznaczony przede wszystkim dla m³odzie¿y szkolnej wy¿szych klas

podstawowych, gimnazjum i liceum. We wrzeœniu przesy³amy im propono-

wany spis tematów, z których pod kierunkiem nauczycielki pracuj¹cej przy

fundacji wybieraj¹ temat, który im odpowiada, nastêpnie pracuj¹ nad tym

tematem przez rok szkolny. W kwietniu komisja fundacji dokonuje oceny

prac, w maju my, a potem wybieramy najlepsz¹ pracê. Laureat pierwszej na-

grody w lipcu przyje¿d¿a do Pary¿a na nasz koszt, chodzi przez miesi¹c na

kurs jêzyka francuskiego. To tyle z naszej dzia³alnoœci. Dziêkujê bardzo.
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Senator Tadeusz Rzemykowski

Okrutni s¹ ci s³uchacze, ale poniewa¿ umawialiœmy siê na krótkie wypo-

wiedzi, trzeba tego przestrzegaæ. Proszê bardzo pani¹ Irenê Bonitenko. Na-

stêpny bêdzie pan Edward Lubera ze Szwecji.

Irena Bonitenko
Ukraina

Szanowni Pañstwo!

Oprócz tego, ¿e reprezentujê I kana³ Telewizji Ukrainy, staram siê o film

dokumentalno-muzyczny w koprodukcji Polski i Ukrainy i o wydanie pier-

wszej ksi¹¿ki przek³adów na jêzyk ukraiñski Konstantego Ildefonsa

Ga³czyñskiego, jestem te¿ dyrektork¹ zespo³u dawnej muzyki polskiej, któ-

ry siê nazywa „Kantyczki” i oficjalnie dzia³a przy kijowskiej organizacji

Zwi¹zku Polaków Ukrainy.

W zwi¹zku z tym, przykro mi, mia³abym nastêpn¹ proœbê. Stwierdzam,

¿e za piêæ lat mojej dzia³alnoœci w tym zespole, który jest wyj¹tkowy w tym

sensie, ¿e mamy w programie naprawdê unikalne utwory muzyczne, znale-

zione w bibliotekach Ukrainy i Polski nuty i s³owa, je¿eli s¹ to piosenki,

i prezentujemy tê pradawn¹ polsk¹ kulturê Polsce i Ukrainie, stwierdzam,

¿e nie dostaliœmy od Zwi¹zku Polaków Ukrainy z³amanego grosza przez ten

ca³y czas. Tak wiêc mam przykr¹ proœbê o wiêksz¹ kontrolê nad pieniêdzmi,

które id¹ w³aœnie do Zwi¹zku Polaków Ukrainy. Jest mi bardzo przykro, ale

po prostu nie mam innego wyjœcia, bo wszystko robimy sami. Dobrze, ¿e

kierownik artystyczny zespo³u uszy³a stroje, dobrze ¿e szyj¹ rodzice, dzieci,

ale przecie¿ s¹ te¿ instrumenty itd. To jest nienormalna sytuacja.

Druga sprawa. Mnie siê wydaje, ¿e zwi¹zki Polonii z krajem, z Polsk¹, za-

le¿¹ te¿ od mo¿liwoœci podró¿y. Mamy makabryczn¹ sytuacjê. Jako re¿yser

Pañstwowej Telewizji Ukrainy mam 70 dolarów pensji, i to jest nie najgor-

sza niestety pensja na Ukrainie. Tymczasem ¿eby dojechaæ z Kijowa do

Tarnowa, muszê zap³aciæ 60 dolarów w jedn¹ stronê. Tarnów jest przecie¿

blisko, ale ¿eby dolecieæ np. do Londynu samolotem, trzeba chyba oko³o

150 dolarów. Jeœli chodzi o kolej, po przyjeŸdzie do Przemyœla musimy siê

przesiadaæ. Bêdê zwraca³a siê do konsulatu z proœb¹ o wagon normalny z Ki-

jowa przynajmniej do Krakowa. Brak pieniêdzy utrudnia nam podró¿e. Od-

mawiamy wraz z „Kantyczkami” przyjazdu na zaproszeniu do Polski, dlate-

go ¿e nie mamy na podró¿e pieniêdzy. Je¿eli mo¿emy otrzymaæ jak¹œ

pomoc, to bardzo bym o to prosi³a. Dziêkujê.
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Edward Lubera
„Nyt Frin Polen”, Szwecja

Jutro zamierzam umieœciæ w naszej elektronicznej gazetce informacjê dla

szwedzkich przedsiêbiorców, ¿e pi³karski stadion w Chorzowie le¿y blisko

Czêstochowy, w zwi¹zku z tym mam nadziejê, ¿e w œrodê po meczu pi³kar-

skim w Chorzowie Szwedzi odjad¹ z podobnym rezultatem jak kilkaset lat

temu z Czêstochowy z powrotem do Szwecji, czego Pañstwu naprawdê ¿y-

czê. To tyle na weso³o.

Proszê Pañstwa, chcia³bym prosiæ organizatorów, ¿eby mo¿e rozszerzyæ to

nasze polonijne uczestnictwo równie¿ na œrodowiska opiniotwórcze, kore-

spondentów. Np. w Szwecji jest naprawdê du¿a grupa rodowitych Szwedów,

którzy nie maj¹ ¿adnych zwi¹zków z krwi¹ polsk¹, natomiast s¹ polskojêzy-

czni i pisz¹ w gazetach ogólnoszwedzkich. Podejrzewam, ¿e takich osób jest

na ca³ym œwiecie bardzo du¿o i gdybyœcie Pañstwo mo¿e np. zapraszali

Szwedów czy Anglików lub Niemców, którzy pisz¹ w swych ogólnonarodo-

wych gazetach i s¹ opiniotwórczy, mogliby zrobiæ dla nas du¿o dobrego.

Sprawa ostatnia. Czy ktoœ robi coœ podobnego jak my, czyli tzw. Polish

Business Club w Malmö, który zrzesza oko³o stu piêædziesiêciu szwedzkich

przedsiêbiorców. Spotykamy siê raz w miesi¹cu, bardzo nieformalnie. Ka¿da

firma zaprasza swych cz³onków do siebie, nie potrzebujemy ¿adnych œrod-

ków, a przy tym przekazujemy informacjê o aktualnej sytuacji gospodarczej

Polski. Dziêkujê uprzejmie.

Henryk Banasiuk
Wiceprezes Fundacji „Pomoc Polakom na Wschodzie”, Polska

Szanowny Panie Marsza³ku, Pani Marsza³ek, Panie Przewodnicz¹cy, Sza-

nowni Pañstwo!

Fundacja realizuje w tym roku dwanaœcie du¿ych programów, spoœród

których okrêtem flagowym fundacji jest wspieranie redakcji, gazet, radia

i telewizji. Na te cele Senat zgodzi³ siê przeznaczyæ ponad 45% œrodków,

które pozyska³a fundacja na realizacjê tych programów. Jest to bardzo wa¿na

dziedzina i podchodzimy do tego zadania z pe³n¹ powag¹.

Od jesieni ubieg³ego roku postawiliœmy sobie podstawowe zadania, bez

wykonania których nie da³o siê dalej wspieraæ prasy, radia i telewizji. S¹ to:

podniesienie poziomu edytorskiego i merytorycznego gazet, radia i telewizji,

optymalizacja dofinansowania, uwzglêdniaj¹ce rodzaj pisma, g³ównie perio-

dycznoœæ, warunki dzia³ania w kraju zamieszkania Polaków oraz stworzenie
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warunków do przejœcia do samofinansowania tam, gdzie jest to mo¿liwe. La-

winowo rosn¹ potrzeby, zw³aszcza w zakresie wspierania nowych gazet, ale

i redakcji radiowych i telewizyjnych. Oceniamy, ¿e nie bêdziemy w stanie

sprostaæ finansowaniu tego wszystkiego, co tam siê rodzi i co jest na pewno

potrzebne. W zwi¹zku z tym chcemy ³¹czyæ to z programem wspierania, z pro-

gramem aktywizacji gospodarczej w œrodowiskach, gdzie ¿yj¹ Polacy, ¿eby

tam w coraz wiêkszym stopniu mo¿na przechodziæ do samofinansowania.

Przy tak ambitnych dzia³aniach przykrym wypadkiem przy pracy jest po-

ruszona tutaj sprawa redakcji Radia „Lwów”, dotyczy to równie¿ redakcji

„Lwowskich Spotkañ”, ale o nieobecnych lepiej nie mówiæ, wiêc skupiê siê

tylko na tym przypadku. Mianowicie fundacja nie chce pozbawiæ redakcji

radiowej lokalu, poniewa¿ tego lokalu de facto jeszcze nie ma, a jest ju¿ zajêty.

Fundacja nie zamierza wstrzymywaæ dotacji, natomiast wstrzymuje je od po-

cz¹tku tego roku ze wzglêdu na nieprawid³owe rozliczenia oraz zablokowa-

nie lokalu i odmowê wspó³dzia³ania w sprawie uporz¹dkowania statusu tego

lokalu.

My co kwarta³ œlemy do dwóch zainteresowanych podmiotów pisma

z proœb¹, aby spe³ni³y nasze konieczne ¿¹dania. One wynikaj¹ z procedur,

które nas obowi¹zuj¹. Za nieprawid³owe rozliczenie Senat mo¿e pozbawiæ

nas dotacji na trzy lata. My taki sam wymóg musimy mieæ w stosunku do

wspieranych podmiotów. Nie mo¿emy przekazaæ pieniêdzy wed³ug obo-

wi¹zuj¹cych procedur, rozliczyæ siê z Senatem, a z podmiotami niekoniecz-

nie. Kapita³ za³o¿ycielski fundacji jest ju¿ prawie na wyczerpaniu, w zwi¹zku

z powy¿szym nie mamy takiej mo¿liwoœci.

Panie Przewodnicz¹cy, jeœli Pan zechce poza fundacj¹ zaspokoiæ potrze-

by redakcji Radia „Lwów”, to oczywiœcie nam bêdzie przykro, bo fundacja

jest do tego powo³ana i podjê³a ambitne zadanie wyrêczania w tym Senatu.

Trzeba bêdzie natomiast zmieniæ obowi¹zuj¹ce procedury i np. postawiæ

sprawê tak, ¿e piêædziesi¹t redakcji bêdzie siê rozlicza³o wed³ug obowi¹zu-

j¹cych procedur, natomiast jedna redakcja bêdzie siê rozlicza³a wed³ug spec-

jalnych. Wówczas ka¿dy bêdzie móg³ wspieraæ tak¹ redakcjê i my te¿ nie bê-

dziemy mieli ¿adnych problemów.

Chcia³bym jeszcze raz powiedzieæ, ¿e swoje zadania realizujemy z najwy¿-

sz¹ odpowiedzialnoœci¹, nie tylko jako funkcjonariusze. Ja jestem jedynym

pracownikiem etatowym fundacji. Do dyspozycji mam dwóch pracowników.

Tak potraktowaliœmy sprawê przypadku ubieg³ego roku, gdy fundacja by³a

na granicy bankructwa, poniewa¿ nie otrzyma³a oczekiwanych œrodków,

a kosztów siê nie da³o z dnia na dzieñ zmniejszyæ. Teraz mamy wszystko

unormowane i jeœli zostan¹ nam jakiekolwiek œrodki w ramach odpisu na ad-

ministracjê, przeka¿emy te pieni¹dze pod koniec roku na realizacjê wa¿nych
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celów merytorycznych, bo takich celów jest bardzo du¿o. Natomiast nie mo-

¿emy zrobiæ nic, co by by³o nieprawid³owe. Mamy w tej chwili trzeci¹ ekipê

kontroli pañstwowej, mieliœmy Najwy¿sz¹ Izbê Kontroli, dwie osoby przez

dwa i pó³ miesi¹ca, Kancelaria Senatu, wewnêtrzna kontrola – trzy osoby,

prawie miesi¹c, i obecnie do koñca roku przebywa u nas Urz¹d Kontroli

Skarbowej, który bêdzie kontrolowa³ wykonanie zadañ fundacji w 2002 r.

Ka¿d¹ kontrolê witamy z radoœci¹, dlatego ¿e jest ona gwarancj¹, ¿e ¿adna

z³otówka z kieszeni polskiego podatnika nie bêdzie wydana niezgodnie

z procedur¹, a ju¿ nie ma mowy o tym, ¿eby posz³a ona na cele nie zwi¹zane

z celami statutowymi fundacji, w naszym przypadku – z przeznaczeniem

tych œrodków na wspieranie Polaków na Wschodzie.

Myœmy deklarowali, to by³o bardzo niepopularne posuniêcie, ¿e nie rozu-

miemy naszych powinnoœci jako utrzymywania gazet, redakcji radiowych,

my finansujemy ze œrodków przyznanych przez Senat te redakcje o tyle,

o ile s³u¿¹ one spo³ecznoœciom Polaków zamieszka³ych na danym terenie.

I mamy prawo analizowaæ, jak ta realizacja wygl¹da. Nie boimy siê takich za-

rzutów, ¿e fundacja chce osi¹gaæ jakieœ swoje cele, mo¿e polityczne, czego

by nale¿a³o siê wstydziæ. Mamy na uwadze jedynie cele fundacji i cele, na

jakie œrodki te zosta³y przyznane.

Nie jesteœmy obraŸliwi, swoj¹ funkcjê wykonujemy skromnie, nie chwa-

limy siê, rzadko o nas siê mówi, wykonujemy po prostu pracê u podstaw

i nie obra¿amy siê na dwie redakcje lwowskie. Jest przygotowywane kolejne

pismo. Koñczy siê trzeci kwarta³ i nie bêdzie mo¿liwoœci zrealizowania za-

planowanej dotacji, bêdziemy wiêc musieli dotacjê przeznaczyæ na inne ce-

le, oczywiœcie za zgod¹ Senatu, bo taka jest procedura.

W zwi¹zku z powy¿szym zapraszamy do rozmów, natomiast prawd¹ jest,

¿e s³owo mówione publicznie ma ogromn¹ si³ê oddzia³ywania i ta si³a od-

dzia³ywania, niestety, jest taka, ¿e równie¿ nieprawda utrwala siê w œwiado-

moœci szerokiego ogó³u. My ju¿ wiele razy wyjaœnialiœmy, skar¿ono na nas,

pisano skargi do wszystkich najwy¿szych organów pañstwowych, a nawet do

„Nowego Dziennika”. Dwie godziny poœwiêci³em na wyt³umaczenie, jak to

jest. Nic to jednak nie pomaga, w dalszym ci¹gu jesteœmy w tym samym

miejscu, a Najwy¿sza Izba Kontroli i organy kontroli pañstwowej zobowi¹za-

³y nas do uporz¹dkowania lokalu, który zosta³ zakupiony ze œrodków Senatu,

jest w³asnoœci¹ Senatu, a klucza do tego lokalu w dalszym ci¹gu nie mamy.

Dziêkujê Pañstwu za uwagê.

40



Senator Tadeusz Rzemykowski

Teraz przyszed³ czas na nas. Pani marsza³ek Jolanta Danielak. Proszê

bardzo.

Wicemarsza³ek Senatu Jolanta Danielak

Panie Marsza³ku, Panie Przewodnicz¹cy, Szanowni Pañstwo!

Myœlê, ¿e warto siê spotykaæ przynajmniej raz w roku po to, ¿eby sobie

powiedzieæ, co tak naprawdê nas boli. Nie do koñca mogê siê zgodziæ z wy-

st¹pieniem jednej z osób i z tak¹ oto uwag¹, ¿e nie jesteœmy gotowi do wy-

s³uchiwania Pañstwa racji. Rzecz polega chyba na tym, ¿e nas jest zdecydo-

wanie mniej do s³uchania ani¿eli tych, którzy chcieliby nam przekazaæ swoje

informacje, chocia¿ zawsze, proszê nam wierzyæ, jesteœmy nimi ogromnie za-

interesowani. Z ogromnym zainteresowaniem œledzimy prasê, któr¹ Pañstwo

dzisiaj reprezentuj¹ i zapoznajemy siê z treœciami, które w czasopismach czy

w audycjach radiowych s¹ emitowane.

Ju¿ z dzisiejszych wyst¹pieñ mogli siê Pañstwo zorientowaæ, ¿e nie ma ta-

kiego œrodowiska polonijnego ani œrodowiska Polaków ¿yj¹cych poza kra-

jem, które by nie mia³o swojej specyfiki. Ka¿de œrodowisko jest specyficzne

i ka¿de wymaga indywidualnego potraktowania. I te¿ tak¹ zasadê traktowa-

nia zadañ adresowanych do œrodowisk polonijnych i do Polaków za granic¹

uwa¿amy za zadanie podstawowe, ale jednoczeœnie uwzglêdniamy w ka¿dej

decyzji specyfikê œrodowiska, którego dotyczy okreœlone zadanie.

Proszê Pañstwa, dzisiaj nie mo¿emy w Senacie kierowaæ siê równie¿ szty-

wn¹ zasad¹, ¿e Polacy ¿yj¹cy na Wschodzie to œrodowiska zdecydowanie bie-

dne, a ci, którzy ¿yj¹ po stronie zachodniej, to œrodowiska, którym siê ¿yje

dostatnio i jakiekolwiek wsparcie ze strony Senatu nie wchodzi w rachubê.

Sytuacja ulega zmianie i na bie¿¹co staramy siê œledziæ aktualn¹ sytuacjê

Polaków i Polonii, której przysz³o ¿yæ poza krajem. Do tych specyficznych

sytuacji, równie¿ ekonomicznych, dostosowujemy nasze dzia³ania. Ale

chcia³abym, ¿eby Pañstwo pamiêtali, ¿e bud¿et Senatu, w którym przewi-

dziano œrodki na pomoc Polakom i Polonii, to kwoty oscyluj¹ce wokó³ 50 mi-

lionów z³. W tym roku jest to 46 milionów z³. Jest to kwota wydawa³oby siê

du¿a, ale jednoczeœnie w obliczu wszystkich potrzeb i wszystkich zadañ,

które realizujemy, jest to kwota, któr¹ trzeba gospodarowaæ bardzo skrupu-

latnie.

Przypomnê Pañstwu, ¿e my z pieniêdzy Senatu utrzymujemy szko³y pol-

skie na Wschodzie. Przypomnê, ¿e tylko na Litwie utrzymujemy ponad sto
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trzydzieœci szkó³ polskich, ¿e w tych szko³ach kupujemy podrêczniki, kupu-

jemy pomoce szkolne, ¿e realizujemy mnóstwo zadañ zwi¹zanych z promo-

cj¹ kultury polskiej za poœrednictwem œrodowisk i polskich, i polonijnych za

granic¹, ¿e wspieramy dzia³ania sportowe, kontakty m³odzie¿y z krajem, or-

ganizujemy olimpiady sportowe, letnie, zimowe. I oczywiœcie wspieramy

media, bo media s¹ najlepsz¹ form¹ kontaktu z krajem i ze œrodowiskami

polskimi i polonijnymi poza krajem. Dlatego te¿ o pieni¹dzach doœæ trudno

mówiæ. Gdybyœmy mieli podzieliæ je niby sprawiedliwiej i ka¿demu daæ tyle

samo, to nie wiem, czy tak naprawdê by by³o to sprawiedliwe.

Zgadzam siê z pani¹ Saleh, która reprezentuje œrodowiska Polaków ¿y-

j¹cych w Libanie, ¿e istotnie s¹ ma³e organizacje polskie, które, mimo swojej

nik³ej liczebnoœci, wymagaj¹ jednak wsparcia z naszej strony, bo w³asnymi

si³ami nie s¹ w stanie udŸwign¹æ dzia³alnoœci, któr¹ chc¹ prowadziæ.

Pad³o tutaj wiele uwag i wiele zapytañ, na czêœæ z nich postaram siê od-

powiedzieæ. Wiele wniosków dotyczy³o utworzenia konsulatów w regionach

poszczególnych krajów. S¹ to oczywiœcie wnioski, które za naszym poœrednic-

twem mog¹ byæ adresowane do Ministerstwa Spraw Zagranicznych, bo to

Ministerstwo Spraw Zagranicznych i Ministerstwo Spraw Wewnêtrznych

i Administracji mog¹ podejmowaæ takie decyzje. My mo¿emy byæ tylko wy-

razicielami Pañstwa opinii, na podstawie faktów i informacji, które Pañstwo

nam przekazuj¹. To tyle, co dotyczy konsulatów.

Nie czujemy siê równie¿ odpowiedzialni za powo³ania personalne osób,

które wype³niaj¹ funkcje konsularne, chocia¿ ka¿da uwaga z Pañstwa strony,

oczywiœcie te¿ za naszym poœrednictwem, mo¿e dotrzeæ do decyduj¹cych

o powo³ywaniu na te stanowiska osób, o których mowa.

Pad³o pytanie, co z polityk¹ Polski wobec œrodowisk polonijnych i Pola-

ków z chwil¹ wejœcia Polski w struktury Unii Europejskiej? Proszê pamiêtaæ,

¿e myœmy nigdy nie oceniali Polaków ani Polonii przez pryzmat, czy jest to

œrodowisko reprezentuj¹ce pañstwo unijne, czy nie reprezentuj¹ce pañstwa

unijnego. Myœlê, ¿e taka sytuacja bêdzie trwa³a nadal, zawsze kierujemy siê

potrzeb¹, koniecznoœci¹ wspierania tego, co dla nas, dla Polaków w kraju,

jest ogromnie wa¿ne, czyli utrzymywaniem wiêzi ze wszystkimi Polakami

¿yj¹cymi poza krajem, przekazywaniem Polakom ¿yj¹cym poza krajem in-

formacji o tym, co dla nas jest tak naprawdê wa¿ne, dla nas wszystkich, ¿y-

j¹cych tu, w kraju, i ¿yj¹cych poza granicami. Budowanie takiej wiêzi po-

przez znajomoœæ jêzyka, poprzez przekazywanie wszystkich wartoœci

kulturowych, które wi¹¿¹ siê i z nasz¹ histori¹, i teraŸniejszoœci¹, to dla nas

zadanie podstawowe i tym zadaniem bêdziemy siê kierowali.

Proszê zwróciæ uwagê, ¿e nigdy w naszych zamierzeniach nie by³o, nie

jest i nie bêdzie kierowania siê jakimikolwiek wzglêdami politycznymi czy
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decyzjami dotycz¹cymi Ÿród³a emigracji. Dla nas jest bez znaczenia, czy to

jest emigracja z ubieg³ego wieku, czy to s¹ œrodowiska emigracyjne z okresu

solidarnoœciowego, czy emigracja wspó³czesna, gospodarcza czy polityczna.

Dla nas kwestia realizacji kontaktów i zwi¹zków z Polakami, obojêtnie gdzie

¿yj¹, to jest w³aœnie zadanie, które chcemy wype³niaæ jak najlepiej i bêdzie-

my je wype³niaæ tak, jak potrafimy.

Polityka wizowa wobec Polaków. By³y tu g³ównie uwagi dotycz¹ce Sta-

nów Zjednoczonych, Kanady, by³a te¿ mowa o pu³apkach paszportowych.

W tej chwili te problemy równie¿ dotycz¹ osób mieszkaj¹cych w Australii.

Chcê Pañstwu przypomnieæ, je¿eli te informacje nie dotar³y, ¿e pan profe-

sor, marsza³ek Senatu Longin Pastusiak wielokrotnie w sposób oficjalny wy-

stêpowa³ w tej sprawie do przedstawicieli w³adz amerykañskich, kanadyj-

skich drogami politycznymi i drogami dyplomatycznymi, które s¹ nam

dostêpne.

Proszê równie¿ pamiêtaæ o tym, ¿e pewne relacje miêdzy tym, co my mo-

¿emy zrobiæ w zakresie kreowania pewnej polityki, dotycz¹ ró¿nic w funk-

cjonowaniu systemu prawnego w kraju w, którym Pañstwo jesteœcie osiedle-

ni, a wiêc zupe³nie inna sytuacja dotycz¹ca paszportów czy obywatelstwa

jest na Litwie, a zupe³nie inna na £otwie, ale to przecie¿ nie polityka pañ-

stwa polskiego rozstrzygnê³a tê kwestiê w taki a nie inny sposób, lecz polity-

ka pañstwa, w którym Pañstwo mieszkaj¹. Oczywiœcie to nie zmienia faktu,

¿e czujemy siê upowa¿nieni, czujemy siê zobowi¹zani do podejmowania in-

terwencji w tych kwestiach i tam, gdzie jest to mo¿liwe, podejmujemy dia-

log, ale nie zawsze on jest skuteczny w takim znaczeniu, ¿e skutkuje natych-

miast. Na niektóre rozstrzygniêcia musimy czekaæ latami. Proszê o tym

pamiêtaæ, ¿e nie zapominamy o Pañstwa problemach i ws³uchujemy siê we

wszystko, co do nas dociera. Korzystamy z poczty, która do nas wp³ywa dro-

g¹ internetow¹ i naprawdê jesteœmy zainteresowani ka¿dym problemem.

Pytano tutaj równie¿ o to, czy w Polsce mamy jak¹œ politykê wobec osób,

które chcia³yby podejmowaæ studia w Polsce. Oczywiœcie to nie Senat kreu-

je tak¹ politykê, chocia¿ w pewnym stopniu tak, bo przekazuj¹c okreœlone

œrodki finansowe na stypendia dla osób, które studiuj¹ w Polsce, umacniamy

takie, a nie inne dzia³ania. Ale te¿ mamy pewne w¹tpliwoœci, czy stypendia

adresowane do osób studiuj¹cych w Polsce to w³aœciwa droga. Mamy takie

w¹tpliwoœci, zw³aszcza wobec np. sygna³ów, g³ównie z krajów zza wschod-

niej granicy, ¿e na sto dziewiêædziesi¹t paru absolwentów, którzy skoñczyli

studia w tym roku w Polsce, sto siedemdziesi¹t parê osób wyst¹pi³o o prawo

sta³ego pobytu w kraju. Jest wiêc ogromne zagro¿enie, ¿e bêdziemy wyja³a-

wiaæ Ukrainê, Bia³oruœ, Litwê z tych m³odych, aktywnych, inteligentnych

ludzi, którzy nie widz¹ szansy powrotu czy nie wyra¿aj¹ gotowoœci powrotu
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do swoich œrodowisk, a wiêc uzyskuj¹c wykszta³cenie w Polsce, wcale nie

bêd¹ tego wykszta³cenia wykorzystywaæ na potrzeby œrodowiska polskiego

w swoim kraju osiedlenia.

To jest ogromny problem, w tej chwili przygotowujemy siê do obszernej

konferencji poœwiêconej w³aœnie sprawom studentów studiuj¹cych w Pol-

sce, przy czym nie tylko studentów ze Wschodu, ale równie¿ z innych kra-

jów europejskich, i nie tylko europejskich, bo przypomnê, ¿e na stypendiach

Ministerstwa Edukacji w Polsce studiuje wiele m³odych ludzi z krajów eu-

ropejskich i z obu Ameryk. Chcemy zapoznaæ siê ze wszystkimi problema-

mi, które dotycz¹ tych œrodowisk, omówiæ je z Ministerstwem Zdrowia,

z Ministerstwem Edukacji, z Ministerstwem Spraw Wewnêtrznych i Admi-

nistracji oraz z Ministerstwem Spraw Zagranicznych, po to ¿eby zobaczyæ,

gdzie jest najwiêcej problemów, jakie umowy nale¿a³oby zrealizowaæ, aby

przekazywaæ stypendia dla Polaków na Litwie, Ukrainie, ¿eby tam mogli

studiowaæ. Je¿eli mamy ich kszta³ciæ w Polsce, to po to, ¿eby znali lepiej jê-

zyk, ¿eby znali lepiej kulturê polsk¹, czyli te kierunki, które bêd¹ ogromnie

wa¿ne dla kreowania polskoœci tam, gdzie ¿yj¹ i gdzie mieszkaj¹.

Oczywiœcie nie odniosê siê do wszystkich problemów, o które Pañstwo

pytali, wiele z tych zapytañ i wyst¹pieñ to przecie¿ ogromnie du¿o informa-

cji dla nas, pomocnych w kreowaniu systemu pracy i wykonywania pracy

w Komisji w Senacie. To bardzo szeroki wachlarz informacji, które na pew-

no wykorzystamy.

Jednoczeœnie chcê powiedzieæ, ¿e za chwilê bêd¹ Pañstwo za poœrednic-

twem Internetu mieli obszern¹ informacjê na temat wszystkiego, co siê

dzieje w Senacie a dotyczy œrodowisk Polaków i œrodowisk polonijnych.

Chcia³abym, ¿eby Pañstwo byli dobrze przygotowani do realizacji zadañ,

które wykonujecie. Chcia³abym podziêkowaæ za to wszystko, co ju¿ zrobiliœ-

cie i na pewno robiæ bêdziecie. Wszêdzie, gdzie jestem poza krajem, gdzie

spotykam siê ze œrodowiskami polonijnymi i Polakami, s³yszê, jak ogromn¹

rolê odgrywaj¹ media. Jesteœcie Pañstwo nie tylko t¹ instytucj¹, która prze-

kazuje informacje o Polsce, ale jednoczeœnie dajecie szansê komunikowania

siê Polaków, którzy ¿yj¹ poza krajem. To jest ogromnie wa¿ne. To wy w³a-

œciwie budujecie polskoœæ tam, gdzie ¿yjecie, s³owem, informacj¹, za co

chcia³am Pañstwu bardzo serdecznie podziêkowaæ. Dziêkujê za to, ¿e wy-

pe³nili Pañstwo przes³anie poprzedniego Forum Mediów Polonijnych i tak

piêknie w³¹czyliœcie siê w promocjê Polski w zwi¹zku z akcesj¹ naszego kra-

ju do Unii Europejskiej. Serdecznie za to dziêkujê.

Z przykroœci¹ wys³ucha³am uwag, ¿e Dzieñ Polonii i Polaków za Granic¹

nie wszêdzie jeszcze przebiega tak, jakbyœmy chcieli. Proszê wierzyæ, ¿e bê-

dziemy robili wszystko, aby temu œwiêtu nadaæ okreœlony wymiar i ¿eby
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Pañstwo czuli, ¿e to jest Pañstwa œwiêto, ¿eby mogli siê cieszyæ tym œwiêtem

tak jak my. Bardzo serdecznie zawsze w tym dniu bêdziemy siê z wami ko-

munikowaæ i wszêdzie tam, gdzie bêdziemy, bêdziemy starali siê to œwiêto

czciæ jak najlepiej. Wszystkiego najlepszego. Dziêkujê bardzo.

Senator Tadeusz Rzemykowski
Przewodnicz¹cy Komisji Emigracji i Polaków za Granic¹

Teraz ja krótko w sprawach technicznych. Po pierwsze, 30 kwietnia

ubieg³ego roku zgromadziliœmy w Senacie przedstawicieli wszystkich naj-

wiêkszych organizacji polonijnych œwiata, dzisiaj gromadzimy przedstawicie-

li mediów polonijnych, a wiêc Senat wzi¹³ sobie mocno do serca zawo³anie

II Zjazdu Polonii „Nic o nas bez nas”. Gwarantujemy, ¿e bêdziemy to kon-

tynuowaæ, tak¿e poprzez posiedzenia Polonijnej Rady Konsultacyjnej i bê-

dziemy was s³uchaæ. To jedno.

Po drugie. Wszyscy Pañstwo, jak powiedzia³em, otrzymaj¹ stenogram

z tego posiedzenia poprzez pana Lisa. Ten stenogram z naszymi uwagami

i zapytaniami zostanie przekazany do wszystkich instytucji pañstwowych,

które w swoich wypowiedziach Pañstwo „zaczepili”. Bêdziemy prosili o za-

jêcie stanowiska. Udzielone odpowiedzi Pañstwo tak¿e od nas otrzymaj¹.

Sprawa trzecia. Rozumiem, ¿e ka¿dy z Pañstwa napisze coœ b¹dŸ powie

o tym, co tutaj widzia³ i w sprawie czego zabiera³ g³os. Prosimy te publikacje

przys³aæ do nas. Najciekawsz¹ publikacjê spróbujemy nagrodziæ.

Sprawy konkretne. Pani Anna Saleh z „Polskich Cedrów” pyta³a, czy bê-

dziemy wspieraæ media lub Poloniê z ma³ych oœrodków. Tak, jak najbar-

dziej. Pierwsza bêdzie Pani, potem nastêpni.

Kwestia Radia „Lwów”. Informujê Pañstwa, ¿e sprawa bêdzie na pewno

wyjaœniona i Senat nie bêdzie stosowa³ tutaj jakichœ nadzwyczajnych proce-

dur, ale prosimy bardzo wszystkie zainteresowane strony o szybkie za³atwie-

nie tej sprawy, ¿ebyœmy nie musieli interweniowaæ. Tak ¿e nie bêdziemy,

Panie Prezesie Banasiuk, wyrêczaæ was, najwy¿ej mo¿emy was dopingowaæ,

a to ju¿ jest inna sprawa.

Kolejna sprawa. Pani Jadwiga Hafner powiedzia³a, ¿e nie ma pieniêdzy

na nagrody na konkurs, pan marsza³ek Stelmachowski podczas przerwy po-

wiedzia³, ¿e bêd¹ pieni¹dze. Przy okazji witamy marsza³ka I kadencji Sena-

tu, który za³o¿y³ „Wspólnotê Polsk¹” i do dnia dzisiejszego jej prezesuje.

Sprawa finansowania „Naszego Czasu”. Kolega W³odzimierz Pujsza mó-

wi³, ¿e obciêliœmy dotacjê. Nic mi o tym nie wiadomo. Póki gazeta bêdzie

potrzebna, póki bêdzie wydawana, bêdziemy j¹ finansowaæ, oczywiœcie w ta-
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kim zakresie, jak to jest mo¿liwe. Bêdziemy jednak dopingowaæ, ¿eby nasza

dotacja w ca³ym bud¿ecie wszystkich pism polonijnych by³a coraz mniejsza,

a w zamian ¿ebyœmy mogli wiêcej pism nasz¹ opiek¹ obejmowaæ.

Sprawa wydawania „Forum Polonijnego”. Pani Paulina Lemke proponu-

je, ¿eby je nadal wydawaæ. Chcê powiedzieæ ¿e Senat nie ma tu innego zda-

nia ni¿ pani Paulina Lemke, wiêc je¿eli przy naszej wspó³pracy bêdzie wy-

dawane to pismo, tak jak dzisiaj, a mo¿e jeszcze lepiej, to siê co do jego

dofinansowania na pewno dogadamy.

Nastêpny problem. S³aba promocja Polski w œwiecie. Trzeba rzeczywiœ-

cie coœ z tym zrobiæ. G³ównie odpowiada za to rz¹d i minister spraw zagrani-

cznych, który realizuje program rz¹dowy. Przyszed³ mi jednak do g³owy taki

pomys³, ¿eby Pañstwo mieszkaj¹c poza krajem, maj¹cy media w rêku, pod-

powiedzieli, jak to zrobiæ. Mo¿e byœmy wspólnie og³osili konkurs na promo-

cjê Polski? Spróbujemy z panem Lisem to przygotowaæ w formie waszych

propozycji. Je¿eli przyjmiecie ten pomys³, to mo¿e og³osimy taki wspólny

konkurs dla mediów polonijnych na promocjê Polski za granic¹.

Sprawa nastêpna. Mówi³a o tym pani Beata ¯ó³kiewicz z ateñskiego „Ku-

riera”. Je¿eli chodzi o dzia³alnoœci Polski w œrodowiskach polonijnych w Unii

Europejskiej, oczywiœcie uwzglêdnimy tê tematykê w pracy naszej Komisji.

Prosimy tak¿e o wasze sugestie. My przygotowujemy swoje pomys³y, 15 lis-

topada bêdzie posiedzenie Polonijnej Rady Konsultacyjnej, chcemy wów-

czas temat przedyskutowaæ.

Bardzo wa¿na w naszym dzia³aniu i tak¿e w bud¿ecie jest promocja i roz-

wój gospodarczy, kulturalny Polski w Unii Europejskiej i to chcemy wspól-

nie z wami zrobiæ. Zwrócimy siê tak¿e z propozycjami do wszystkich œrodo-

wisk polonijnych w krajach Unii Europejskiej o przygotowanie projektu

obchodów w przysz³ym roku Dnia Polonii. 2 maja powinien byæ w przy-

sz³ym roku we wszystkich krajach Unii Europejskiej bardzo uroczyœcie

œwiêtowany, poniewa¿ bêdzie to dzieñ po wejœciu Polski do Unii Europej-

skiej. Proszê w swoich mediach to rozg³osiæ. Musz¹ byæ to porz¹dne imprezy,

bo rzeczywiœcie w niektórych œrodowiskach Dzieñ Polonii jakby siê nie przy-

j¹³. Robi siê coœ nieznacz¹cego albo wcale, tymczasem to musi byæ wielkie

œwiêto, szczególnie w przysz³ym roku. Zastanowimy siê tak¿e, w jakiej for-

mie zrobiæ to œwiêto w Polsce.

Kwestiê powstania domu polskiego we Lwowie bêdziemy szczegó³owo

analizowaæ. Uwa¿amy, ¿e w du¿ych œrodowiskach winny byæ tworzone sie-

dziby na prowadzenie dzia³alnoœci polonijnej.

Bardzo siê cieszymy, ¿e bêdzie zjazd zjednoczeniowy Polonii francuskiej.

Je¿eli to prawda, to bêdzie najwiêkszy hit. Czekamy na zaproszenie. Jest to

bardzo wa¿ne, poniewa¿ Polonia francuska jest wyj¹tkowo rozproszona.
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Pani Irena Bonitenko powiedzia³a, ¿e to nienormalne, i¿ nie otrzyma³a

przez piêæ lat pomocy. Oœwiadczam, jako szef Komisji, który opiniuje wnios-

ki polonijne, ¿e rzeczywiœcie jest to nienormalne i trzeba to zmieniæ.

To tyle uwag. Resztê spraw zg³oszonych przez Pañstwa bêdziemy czytaæ

przez najbli¿sze tygodnie i odpowiadaæ na nie merytorycznie. Bardzo solid-

nie do tego podejdziemy. Chcê tak¿e powiedzieæ, ¿e senator Kazimierz Pa-

we³ek, by³y szef „Kuriera Lubelskiego”, dysponuje egzemplarzem „Kurie-

ra”. Je¿eli ktoœ z Pañstwa bêdzie chcia³ dostaæ ten numer, proszê siê do

niego zg³osiæ.

Zanim pan marsza³ek Pastusiak podsumuje nasze spotkanie, kilka zdañ

powie jeszcze pani Teresa Pakosz, póŸniej pan Stanis³aw Lis.

Teresa Pakosz
Radio „Lwów”, Ukraina

Odpowiadaj¹c na wyst¹pienie wiceprezesa fundacji, chcê podaæ do wia-

domoœci wszystkich Pañstwa, i¿ wszelkie rozliczenia Radia „Lwów” zosta³y

kilkakrotnie odes³ane do Zarz¹du Fundacji „Pomoc Polakom na Wscho-

dzie” wed³ug takich wymogów, jakie stawia³a nam Fundacja.

Audycje by³y prowadzone regularnie, co potwierdz¹ lwowianie siedz¹cy

obecnie na sali, wiêc nie by³o mo¿liwoœci sprzeniewierzenia jakichkolwiek

pieniêdzy polskiego podatnika, o co Radio „Lwów” zosta³o oskar¿one publi-

cznie, niestety, na ³amach „Gazety Lwowskiej”. Niezmiernie mi przykro, ¿e

takie nieprawdziwe informacje siê ukaza³y.

Niezale¿nie od tego, czy fundacja zechce przed³u¿yæ z nami umowê

o u¿ytkowanie lokalu, my pragniemy dzia³aæ dla polskiej mniejszoœci we

Lwowie. Zreszt¹ mamy dobry odzew równie¿ ze strony ukraiñskich dzia³a-

czy samorz¹dowych i radios³uchaczy, o czym œwiadcz¹ telefony do redakcji.

Nie wchodzimy w meandry polityki, chcemy rzetelnie przedstawiaæ rzeczy-

wistoœæ, niezale¿nie od modnych trendów i opcji. Chcemy kultywowaæ kul-

turê polsk¹, krzewiæ tradycje narodowe, zgodnie z dawnymi wspania³ym wi-

zerunkiem Polskiego Radia, szczególnie Polskiego Radia „Lwów”. Myœlê,

¿e fundacja ma wspania³e predyspozycje ku temu, ¿eby wspó³pracowaæ

z nami tak jak niegdyœ. Dziêkujê.
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Senator Tadeusz Rzemykowski

Proszê bardzo, teraz wasz gospodarz i dobroczyñca.

Stanis³aw Lis
Prezes Ma³opolskiego Forum Wspó³pracy z Poloni¹

Panie Marsza³ku, Pani Marsza³ek, Panie Przewodnicz¹cy, Panie i Pano-

wie, Wielce Szanowni Pañstwo!

Zaczynaliœmy 2 wrzeœnia, tak to by³o niedawno, patrzyliœmy sobie prosto

w oczy podczas pierwszego spotkania, naszego Hyde Parku, potem byliœmy

w D¹browie Tarnowskiej, potem wielkie spotkanie z polskim dziedzictwem

kulturowym w Kopalni Soli „Wieliczka” i w starym Krakowie, potem by³

Lublin, miasto metropolitalne, i województwo lubelskie. Odbyliœmy wiele

znakomitych, œwietnie przygotowanych spotkañ, dzisiaj znakomita debata

w Senacie. XI Œwiatowe Forum Mediów Polonijnych, Tarnów, Lublin,

Warszawa przechodzi do historii. Chcia³em Paniom i Panom za wielk¹

wspólnie wykonan¹ pracê serdecznie podziêkowaæ, a w naszym wspólnym

imieniu gor¹co podziêkowaæ panu marsza³kowi, pani marsza³ek i panu prze-

wodnicz¹cemu za to, ¿e Senat Rzeczypospolitej rozumie wielk¹ misjê, jak¹

media polonijne maj¹ do spe³nienia na rzecz promocji polskiej gospodarki

i kultury, turystyki, na rzecz budowy wiêzi pomiêdzy Macierz¹ a œrodowis-

kami Polonii, ¿e od samego pocz¹tku nas wspiera, ¿yczliwie podpowiada

i ca³y czas jest Senat ze Œwiatowym Forum Mediów Polonijnych. Myœlê, ¿e

panie i panowie swoj¹ prac¹ za to wsparcie w swojej codziennej pracy w swo-

ich œrodowiskach siê odwdziêczaj¹, wykonuj¹c wielk¹ pracê na rzecz budowy

zwi¹zków Polonii z Macierz¹.

Panie i Panowie, serdecznie dziêkujemy Senatowi Rzeczypospolitej za

takie wsparcie.

Zapraszam ju¿ na XII Œwiatowe Forum Mediów Polonijnych – Tarnów,

a byæ mo¿e Sopot, Gdañsk i Gdynia. Mówiê „byæ mo¿e”, bo wszystko jest

w trakcie uzgodnieñ. Myœlê, ¿e podobnie jak w tym roku i w latach poprzed-

nich, przygotujemy dla Pañstwa interesuj¹cy program, znakomity i ciekawy,

a Pañstwo swoj¹ obecnoœci¹ i aktywnoœci¹ potrafi¹ go m¹drze wype³niæ, bu-

duj¹c kolejny wa¿ny dokument w historii Œwiatowego Forum Mediów Polo-

nijnych.

Na koniec dwa komunikaty. Poprosimy o rezygnacjê ze zwiedzania Sej-

mu i Senatu. Po zakoñczeniu tego spotkania bêd¹ autokary, które podjad¹

pod Dworzec Centralny, a potem jeden pojedzie do Krakowa, drugi do Tar-

48



nowa. ¯yczê Paniom i Paniom bezpiecznego powrotu do domów. Dziêkujê

uprzejmie.

Marsza³ek Senatu Longin Pastusiak

Szanowni Pañstwo!

Obecny Senat V kadencji w przysz³ym miesi¹cu osi¹gnie pó³metek tej

kadencji i chcê powiedzieæ, ¿e je¿eli chodzi o sprawy polonijne, to w tej pier-

wszej po³owie kadencji by³y rzeczywiœcie dwa niezwykle wa¿ne wydarzenia,

które siê rozegra³y w³aœnie w tej sali. Pierwsza, to oczywiœcie ubieg³oroczna

debata 30 kwietnia z udzia³em najwy¿szych w³adz pañstwowych – prezy-

denta Rzeczypospolitej, przedstawicieli rz¹du, prymasa Polski, z udzia³em

przedstawicieli Polonii z ca³ego œwiata – poœwiêcona wypracowaniu zasad

polityki pañstwa polskiego, polityki Rzeczypospolitej wobec œrodowisk po-

lonijnych. Drugie wa¿ne wydarzenie to dzisiejsze spotkanie. Nie mówiê te-

go, ¿eby Pañstwu prawiæ komplementy, tylko naprawdê jestem pod wra¿e-

niem rzeczowoœci Pañstwa wyst¹pieñ, zg³aszanych propozycji i uwag, zarówno

krytycznych, jak i chwal¹cych.

Chcê zapewniæ, ¿e wszystko, co Pañstwo mówiliœcie, by³o rejestrowane

i zostanie dok³adnie przeanalizowane. Wyci¹gniemy wnioski, co mo¿e wyni-

kaæ z tej debaty, z propozycji, które Pañstwo byli uprzejmi zg³osiæ, dla na-

szych kontaktów ze œrodowiskiem Polonii. Przeka¿emy równie¿ te uwagi in-

nym instytucjom, bowiem Senat nie jest jedyn¹ instytucj¹ w Polsce, która

dzia³a na rzecz œrodowisk polonijnych, bo s¹ równie¿ odpowiednie resorty.

Powiem od razu, ¿e wiêcej ni¿ Senat œrodków finansowych na wspó³pracê

z Poloni¹ ma Ministerstwo Edukacji Narodowej. Œrodki finansowe posiadaj¹

równie¿ Ministerstwo Spraw Zagranicznych, Ministerstwo Kultury, nie mó-

wi¹c oczywiœcie o kilkudziesiêciu czy nawet kilkuset organizacjach poza-

rz¹dowych, które maj¹ równie¿ w swoim sta³ym b¹dŸ czêœciowym fragmen-

cie swojej dzia³alnoœci w³aœnie sprawy Polonii. Tak ¿e jeszcze raz Pañstwu

dziêkujê za aktywny udzia³ w tym posiedzeniu. Kilka s³ów chcia³bym po-

wiedzieæ na temat spraw, które tutaj pad³y oraz problemów, które nie zosta³y

podniesione.

Po pierwsze, Pañstwo wiedz¹, i¿ w tej kadencji mamy nowy system opi-

niowania wniosków, które Pañstwo nadsy³aj¹ poprzez organizacje poza-

rz¹dowe czy bezpoœrednio do Senatu. Poniewa¿ jesteœmy odpowiedzialni za

racjonalne gospodarowanie pieniêdzmi polskiego podatnika, jesteœmy z tego

rozliczani, jesteœmy kontrolowani. W ka¿dym pañstwie demokratycznym

pieni¹dze podatników musz¹ byæ racjonalnie wydawane i znajdowaæ siê pod
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spo³eczn¹ kontrol¹, dotyczy to równie¿ 46 milionów z³, które ma do dyspo-

zycji Senat na kszta³towanie polityki polonijnej. W zwi¹zku z tym, zanim

decyzje zostan¹ podjête przez Prezydium Senatu, w sk³ad którego wchodz¹

wicemarsza³kowie, trzech wicemarsza³ków i marsza³ek Senatu, przedtem s¹

opiniowane równie¿ przez zespó³ finansowy, który przygl¹da siê temu od

strony racjonalnoœci, przez Komisjê Emigracji i Polaków za Granic¹, której

przewodniczy w³aœnie pan senator Rzemykowski. Przy czym w trakcie tych

konsultacji proszeni s¹ równie¿ o opiniowanie przedstawiciele innych resor-

tów, w tym tak¿e i Ministerstwa Spraw Zagranicznych, bior¹ udzia³ w posie-

dzeniach przedstawiciele organizacji pozarz¹dowych, tak ¿e sk³adane przez

Pañstwa wnioski opiniuje szerokie spektrum ludzi. Tym bardziej jest to ko-

nieczne, ¿e mo¿liwoœci zaspokojenia jest mniej ni¿ potrzeb.

Mówi³em ju¿ Pañstwu w Wieliczce, ¿e otrzymujemy oko³o trzy i pó³ razy

wiêcej wniosków ani¿eli mamy mo¿liwoœci ich finansowego zaspokojenia.

Powiedzia³em, ¿e nie ma wniosków niewa¿nych, wszystkie s¹ wa¿ne. Chcie-

libyœmy pomóc wszystkim, ale Pañstwo znaj¹ stare polskie przys³owie: „Tak

krawiec kraje, jak materia³u staje”.

Druga rzecz, któr¹ równie¿ wprowadziliœmy w tej kadencji, to system nie

finansowania, ale dofinansowania, poniewa¿ doszliœmy do wniosku na podsta-

wie empirycznej analizy, ¿e mamy wiele organizacji polonijnych, które tylko

czekaj¹ na dotacje i jeœli nie maj¹ tych dotacji, nic nie robi¹. Otó¿ to jest posta-

wa demoralizuj¹ca. ¯eby pobudziæ inicjatywnoœæ, pobudziæ przedsiêbiorczoœæ

struktur polonijnych, myœmy przeszli na system dofinansowania.

Je¿eli Pañstwo wygeneruj¹ jedn¹ z³otówkê, jednego rubla, jednego dola-

ra, jednego funta, jedn¹ koronê czy jak¹kolwiek inn¹ walutê, to my do³o¿y-

my wam drug¹ z³otówkê, mo¿e trzy, nawet piêæ z³otych, ale chcia³bym, ¿eby

pobudziæ tê inicjatywê, ¿eby struktury polonijne równie¿ szuka³y sponso-

rów, bo ¿yjemy w systemie, który jest oparty na przedsiêbiorczoœci. Organi-

zacje polonijne zgin¹, je¿eli nie dostosuj¹ siê do gospodarowania i dzia³ania

w warunkach gospodarki wolnorynkowej. Dlatego system dofinansowania,

taki jak obowi¹zuje równie¿ w Unii Europejskiej, uwa¿am za s³uszny i bê-

dziemy siê tego trzymaæ, dlatego oczekujemy równie¿ od Pañstwa przedsiê-

biorczoœci, inicjatywnoœci itd.

Chcê równie¿ przy tej okazji powiedzieæ, ¿e Pañstwo nie powinniœcie po-

dejmowaæ zobowi¹zañ, je¿eli nie macie uprzednio zapewnionych œrodków

i to nie w postaci obietnicy, tylko rzeczywistej decyzji o ich przyznaniu. Dla-

tego obietnice, ¿e np. „ja zbudujê dom polski”, s¹ bez pokrycia, je¿eli nie

ma na ten cel rzeczywistego wsparcia finansowego. Je¿eli ktoœ coœ obiecuje

i nie jest w stanie tego zrealizowaæ, to takie obietnice wyrz¹dzaj¹ tylko szko-

dê œrodowisku polonijnemu. Dlatego przestrzegam przed nadmiernym obie-
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cywaniem. Oczywiœcie wszyscy chcielibyœmy jak najlepiej, ale musimy staæ

obiema nogami na ziemi i obiecywaæ tylko to, co jest mo¿liwe do urzeczywi-

stnienia.

Jeszcze jedna praktyczna uwaga. Staramy siê podejmowaæ decyzje mo¿li-

wie wczeœnie, na pocz¹tku roku, poniewa¿ wszyscy z Pañstwa musz¹ wie-

dzieæ, czy te œrodki otrzymaj¹, bo planuj¹ swoj¹ dzia³alnoœæ na ca³y rok. Dla-

tego apelujê, ¿eby Pañstwo ju¿ teraz, na jesieni, sk³adali wnioski z myœl¹

o roku 2004. My wprawdzie jeszcze nie wiemy, jakim bêdziemy dyspono-

waæ bud¿etem, bo zale¿y to nie tylko od Senatu, ale od propozycji rz¹dowej

i od decyzji obu izb parlamentu. Ale je¿eli Pañstwo maj¹ takie plany, a wi-

dzê z dzisiejszej debaty, ¿e s¹ ró¿ne ambitne propozycje, z czego siê bardzo

cieszê, to sk³adajcie je Pañstwo jak najwczeœniej, ¿ebyœmy mogli ju¿ siê

przygotowywaæ, wstêpnie je oceniaæ, hierarchizowaæ wa¿noœæ poszczegól-

nych wniosków, abyœmy mogli mo¿liwie wczeœnie, w pierwszym kwartale

przysz³ego roku, wiedz¹c, jakimi œrodkami dysponujemy, przeznaczaæ Pañ-

stwu te œrodki. To te¿ u³atwi wam dzia³alnoœæ, wtedy mo¿ecie ju¿ na pocz¹t-

ku roku przyst¹piæ do realizacji swoich planów.

Teraz kilka spraw konkretnych, które Pañstwo poruszyli. Do czêœci

z nich moi koledzy ju¿ siê tutaj ustosunkowali. Pad³y uwagi dotycz¹ce tzw.

pu³apki paszportowej, poruszono sprawê ustawy paszportowej itd. Otó¿

5 kwietnia ubieg³ego roku Sejm Rzeczypospolitej uchwali³ now¹ ustawê

paszportow¹, która wesz³a w ¿ycie w lipcu ubieg³ego roku. Ta ustawa prze-

widuje, ¿e od 1 stycznia bie¿¹cego roku wszystkie zwyk³e paszporty dzie-

siêcioletnie, niezale¿nie od miejsca zamieszkania obywatela polskiego, bê-

d¹ ze wzglêdów bezpieczeñstwa wystawiane tylko w Polsce. Ta zmiana

podyktowana jest w³aœnie wymogami bezpieczeñstwa i oznacza wprowa-

dzenie powszechnie przyjêtej w œwiecie zasady personalizacji dokumen-

tów.

Tak wiêc polskie placówki konsularne s¹ zobowi¹zane przyjmowaæ wnio-

ski o wydanie takiego paszportu, przesy³aj¹ te wnioski do Warszawy i po

otrzymaniu gotowych paszportów powinny je wydawaæ wnioskodawcom.

Przy czym trzeba siê liczyæ z tym, ¿e zanim up³ywa wa¿noœæ dawnego pasz-

portu, przynajmniej na szeœæ miesiêcy przed tym nale¿y z³o¿yæ wniosek

o wydanie nowego paszportu dziesiêcioletniego. Niektórzy z naszych roda-

ków czekaj¹ niestety do ostatniej chwili, potem siê denerwuj¹, ¿e to trwa pa-

rê miesiêcy. Je¿eli taka sytuacja powstaje, nie jest ona bez wyjœcia, dlatego

¿e wprowadzono równie¿ tzw. paszport tymczasowy, który zast¹pi³ dotych-

czasowy paszport blankietowy. Paszport tymczasowy jest wydawany szybko,

bezp³atnie i jest wa¿ny na rok. Czekaj¹c na sta³y paszport, mo¿na siê nim po-

s³ugiwaæ. Dziwiê siê wobec tego bezradnoœci tych, którzy nie wiedz¹ o tym,
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¿e jest taka mo¿liwoœæ. Paszport roczny tymczasowy mo¿na otrzymaæ na-

tychmiast i czekaæ spokojnie na paszport dziesiêcioletni.

Wiele z uwag, które tutaj pad³y, wynika z nieznajomoœci przepisów pol-

skich albo ze s³abych kontaktów naszych rodaków z placówkami polskimi

lub te¿ z niedoskona³oœci informacyjnej placówek polskich, bo jest obowi¹z-

kiem placówek konsularnych informowanie naszych rodaków o tych wszyst-

kich mo¿liwoœciach.

Kilka osób podnosi³o sprawê nowych placówek konsularnych. Te infor-

macje i sugestie przeka¿emy oczywiœcie Ministerstwu Spraw Zagranicznych,

bo to s¹ sprawy le¿¹ce w kompetencji MSZ. Szczególnie je¿eli chodzi

o Ukrainê, gdzie bêd¹ musia³y byæ wydawane wizy, ta sprawa jest szczegól-

nie pal¹ca.

Podnosili Pañstwo, miêdzy innymi pani Sophia Boris z USA, pan Janusz

Szlechta z „Nowego Dziennika”, kwestiê traktowania naszych rodaków

w Stanach Zjednoczonych. To jest rzeczywiœcie skandaliczna sytuacja. U¿y-

jê takiego mocnego s³owa dlatego, ¿e mam dane statystyczne, z których wy-

nika, ¿e na przyk³ad dwa lata temu w Chicago na lotnisku O’ Hare przetrzy-

mano prawie trzy tysi¹ce naszych rodaków, czêsto przez kilka lub kilkanaœcie

godzin, przes³uchuj¹c ich jak jakichœ terrorystów, osoby zagra¿aj¹ce bezpie-

czeñstwu Stanów Zjednoczonych, przy czym rodziny, które na nich oczeki-

wa³y, nie wiedzia³y nawet, czy te osoby przylecia³y czy nie, bo nie by³o in-

formacji, nie mówi¹c o tym, ¿e prawie tysi¹c osób zosta³o deportowanych ze

Stanów Zjednoczonych. Nie pozwolono im przekroczyæ granicy Stanów Zje-

dnoczonych, czêsto w kajdankach odstawiano ciupasem na ten sam samolot,

którym z Polski przylecieli. Nie pope³nili przecie¿ ¿adnego przestêpstwa, ale

urzêdnik imigracyjny uzna³, ¿e nie kwalifikuj¹ siê do uzyskania wizy, bo to,

co obywatele polscy otrzymuj¹, a nazywa siê w paszporcie „wiza”, jest

w gruncie rzeczy promes¹ wizy, a ja to nazywam bardziej dosadnie – jest to

przepustka na samolot lec¹cy do Stanów Zjednoczonych. Wiza musi byæ wi-

z¹, wiza powinna obywatelowi polskiemu pozwoliæ na przekroczenie granicy

Stanów Zjednoczonych. Ale jest to kraj, który stosuje tak¹ praktykê i myœmy

wyst¹pili miêdzy innymi do rz¹du Stanów Zjednoczonych z propozycj¹, aby

urz¹d imigracyjny mia³ swojego przedstawiciela na lotnisku w Warszawie

czy te¿ w konsulacie amerykañskim w Krakowie albo w Warszawie, który

bêdzie decydowa³ w³aœnie o tym, czy obywatel polski, maj¹cy wizê w pa-

szporcie, bêdzie móg³ przekroczyæ granicê Stanów Zjednoczonych. Dziœ de-

cyzjê podejmuje faktycznie urzêdnik imigracyjny na lotnisku, przyczepiaj¹c

bia³¹ kartkê do paszportu.

Zdegustowany t¹ sytuacj¹, wyst¹pi³em jako pierwszy z liderów polskich

w obronie interesu obywateli polskich w grudniu ubieg³ego roku, wysy³aj¹c
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listy do mojego odpowiednika, wiceprezydenta Stanów Zjednoczonych, któ-

ry równoczeœnie jest przewodnicz¹cym Senatu, pana Dicka Cheneya i do pa-

na Hasterta, spikera Izby Reprezentantów, poniewa¿ to decyzj¹ Kongresu

w 1994 r. wprowadzono op³aty wizowe dla obywateli polskich. W tej chwili

jest nierównoprawne traktowanie Polski i Polaków w porównaniu z obywate-

lami amerykañskimi, którzy przyje¿d¿aj¹ do Polski na dziewiêædziesi¹t dni

bez wizy i bez ¿adnej op³aty.

Oczywiœcie, miêdzy wprowadzeniem czy zniesieniem wiz a obecn¹ polity-

k¹ istnieje ca³a gama innych mo¿liwoœci, z których Amerykanie powinni sko-

rzystaæ. Mo¿e to byæ zniesienie op³at wizowych w przypadku obywateli, któ-

rzy nie otrzymuj¹ wizy. Dziœ jest taka sytuacja, ¿e obywatel Polski p³aci 100

dolarów zarówno za wizê, jak i za odmowê wizy, co, uwa¿am, jest sprzeczne

nawet z fundamentaln¹ zasad¹ gospodarki rynkowej, gdzie siê p³aci za œwiad-

czon¹ us³ugê, a myœlê, ¿e odmowa wizy jest odmow¹ œwiadczenia us³ugi. Tak

argumentujê w moich rozmowach z Amerykanami.

Po moich rozmowach z prezydentem i premierem równie¿ i prezydent

Kwaœniewski podniós³ te sprawy w rozmowie z prezydentem Bushem, po-

dobnie premier Miller podniós³ w Waszyngtonie te sprawy w rozmowie

z wiceprezydentem Cheneyem, natomiast minister spraw zagranicznych na

moj¹ proœbê podnosi³ te sprawy w rozmowie z sekretarzem stanu Colinem

Powellem. Obiecujê Pañstwu, ¿e w tym tygodniu bêdê te sprawy podnosi³

w Nowym Jorku, a przede wszystkim w Waszyngtonie, gdzie bêdê z wizyt¹.

Czy te sprawy maj¹ szansê byæ pomyœlnie rozstrzygniête? Prawo amery-

kañskie jest jednoznaczne. Je¿eli poziom odmów dla obywateli danego kraju

jest poni¿ej 3%, to obywatele tego kraju korzystaj¹ ze zniesienia obowi¹zku

wizowego. W tej chwili poziom odmów dla Polaków jest bliski 40%. Apelujê

do wszystkich obecnych przedstawicieli Polonii amerykañskiej, by apelowali

do naszych rodaków, ¿eby nie ³amali prawa amerykañskiego. Wiemy, ¿e pra-

cuj¹ na czarno, przed³u¿aj¹ swój nielegalny pobyt i w zwi¹zku z tym konsu-

laty USA w Polsce prowadz¹ restrykcyjn¹ politykê w wydawaniu wiz, je¿eli

kogokolwiek podejrzewaj¹, ¿e mo¿e tam przed³u¿yæ pobyt albo jedzie sobie

dorobiæ itd. Na to, muszê powiedzieæ, nie mamy argumentów. Podaj¹ nam

dane szacunkowe, bo nikt dok³adnie nie wie, ilu Polaków narusza prawo, ale

jest to wystarczaj¹co du¿a liczba, ¿eby stanowiæ podstawy do takiej restryk-

tywnej polityki wizowej ze strony Stanów Zjednoczonych.

Szanowni Pañstwo, co do Dnia Polonii i Polaków za Granic¹, ktoœ siê tu-

taj skar¿y³, ¿e ambasada czy konsulat polski w Kanadzie nie obchodzi³y tego

œwiêta. Przyjmujê ten sygna³ z uwag¹. W moich rozmowach w uzgodnie-

niach z szefem dyplomacji polskiej zosta³o ustalone, ¿e wszystkie placówki

polskie maj¹ obowi¹zek ³¹czyæ dzieñ 3 maja z Dniem Polonii i Polaków za
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Granic¹, ale wy te¿ powinniœcie organizowaæ uroczystoœci i obchody na w³as-

n¹ rêkê, bo to jest wasze œwiêto. Nie czekajcie na konsula czy ambasadora,

co zrobi, czy wyda przyjêcie i koktajl, tylko zróbcie te¿ w³asne programy.

Wykorzystajcie to œwiêto dla integracji Polonii, poniewa¿ wiele tutaj mówio-

no o ró¿nicach, o k³ótniach itd. Niech wiêc to œwiêto po³¹czy wszystkich

przedstawicieli Polonii w ró¿nych krajach. W³aœnie w postaci wspólnych im-

prez. Tu nie powinno byæ ju¿ kontrowersji, ró¿nicy zdañ, to jest œwiêto

wszystkich naszych rodaków. Wykorzystajcie to œwiêto w³aœnie w takim du-

chu, ¿eby jak najwiêcej czynników integruj¹cych by³o w œrodowisku Polonii.

By³a równie¿ mowa o utrudnieniach przy przekraczaniu granicy. Wydaje

mi siê, ¿e chyba ju¿ nie ma takich przypadków. By³y jeszcze dwa lata temu,

ja sam interweniowa³em w tej sprawie u s³u¿b granicznych. Myœlê, ¿e to jest

jakieœ echo sytuacji, które nie maj¹ ju¿ miejsca. Zapewniono mnie, ¿e nikt

nie jest odstawiany z granicy polskiej tylko dlatego, ¿e nie pokazuje takiego

czy innego paszportu. Je¿eli s¹ takie przypadki, to informujcie nas, ale te¿

nie opierajcie swoich informacji na faktach, które nie maj¹ miejsca, bo to nas

wprowadza w b³¹d i potem s³yszê z ust naszych wysokich przedstawicieli, ¿e

Senat jest Ÿle poinformowany. My naprawdê chcemy siê zaanga¿owaæ w in-

teresie Polonii i Polaków i robimy to, ale musimy dzia³aæ na podstawie fak-

tycznego rozeznania sytuacji, a nie tego, ¿e w jakimœ niedu¿ym piœmie polo-

nijnym ktoœ siê poskar¿y³ itd. Bardzo wiêc proszê o rzeczow¹, dok³adn¹

informacjê.

Poruszona zosta³a te¿ sprawa wyborów do Sejmu w okrêgach jednoman-

datowych. Otó¿ sprawa okrêgów jednomandatowych w wyborach do Sejmu

wymaga zmiany konstytucji, a zmiana konstytucji to jest bardzo powa¿ne

przedsiêwziêcie i nie mo¿na dla jednej sprawy jej zmieniaæ, bo jak siê otwo-

rzy zmianê konstytucji, to siê otworzy równie¿ mo¿liwoœci wieluset popra-

wek do ró¿nych przepisów w niej zawartych.

By³em od pocz¹tku do koñca cz³onkiem Komisji Konstytucyjnej, która

wypracowa³a projekt obecnie obowi¹zuj¹cej konstytucji i wiem, jak delikat-

ne kompromisy i w jak trudnych warunkach osi¹gnêliœmy. Mamy naprawdê

nowoczesn¹ konstytucjê. Mo¿na mieæ takie czy inne zastrze¿enia do ró¿nych

w niej zapisów, to prawda, ale poczekajmy jeszcze, nie spieszmy siê.

Chcê Pañstwu natomiast powiedzieæ, ¿e w Senacie opracowaliœmy pro-

jekt zmiany ordynacji wyborczej do Senatu, id¹cy w³aœnie w kierunku jed-

nomandatowych okrêgów wyborczych. Je¿eli zostanie to zaakceptowane, to

przynajmniej w tym zakresie postulat, który pad³ z tej trybuny, zostanie

spe³niony. Dotyczy to Senatu, dlatego ¿e nie wymaga to zmiany konstytucji,

nie wymaga zmiany okrêgów wyborczych i po trzecie, nie wymaga zmiany

systemu wyborczego, bo i tak mamy w przypadku Senatu system wiêkszo-
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œciowy. Je¿eli Senat to zaaprobuje to, byæ mo¿e przysz³e wybory bêd¹

w okrêgach jednomandatowych.

Wiem, ¿e jesteœcie zmêczeni, ale naprawdê bardzo serdecznie wam dziê-

kujê za udzia³ w tym spotkaniu, za aktywne w³¹czenie siê w tê debatê. Mu-

szê powiedzieæ, ¿e jest to niezwykle rzeczowa debata. Powiem wiêcej, choæ

zaraz napadn¹ na mnie senatorowie, ale ta debata by³a czêœciej bardziej rze-

czowa ni¿ wiele innych debat, które siê w tej sali odbywaj¹. Wszystkiego do-

brego.

Senator Tadeusz Rzemykowski

Dziêkujê Pañstwu. Do zobaczenia. Senat jest dostêpny codziennie. Za

rok znów siê spotkamy na XII Forum. Wszystkie dobrego.
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